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Waarde lezer, 

Het was misschien even schrikken. Een nieuwe 
oms lag voor Rostra Economica?! Misschien s tellen 
we u nu teleur, maar nieuw is die oms lag zeker 
niet. Sterker nog, het is de omslag die Rostra de 
eerste IS jaar van haar bestaan sierde. Toen nog op 
A5-formaat, in zwart-wit en in een oplage van dui
zend stuks . In mei 1953 verscheen het eerste num
mer van's lands oudste faculteitsblad. Nu zijn we 
50 jaar verder. Rostra Economica heeft een respec
tabele leeftijd bereikt, en een gerespecteerde naam 
opgebouwd. 

Redacties komen en gaan. Redacties v6rmen het 
bJad , maar zij zljn het niet. Ais redacteur sta je in 
dienst van het blad, in dienst van de naam. Daarom 
danken wij hen, die ons feliciteren met he t tiende 
lustrum, en geven wij de felicitaties door. Over vijf 
jaar is de gehele huidige redactie met andere zaken 
bezig, maar Rostra zal nog steeds bestaan. Evenzo 
over 25 en over 50 jaar. Rostra Economica heeft 
altijd de tijdsgeest gevolgd. En zal dat blijven doen . 
Binnen haar primaire doel om communicatie en 
discuss ie tussen studenten - en medewerkers - van 
onze faculteit te verbeteren. 

Dit jubileumnummer van Rostra Economica staat 
voor een groot deel in het teken van het vijftigjarig 
bestaan van het faculteitsblad van de FEE. 
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Zo treft u een geschiedenis aan van het blad. Zoals 
zal blijken waren de eers te jaren op z'n zachtst 
gezegd turbulent. Direct bij het verschijnen van het 
eerste nummer bestond er binnen de faculteit grote 
scepsis over de levensvatbaarheid van het blad. 
Verder waren er conflicten met de faculteit en de 
verschillende besturen van de SEF. Over die begin
jaren van Rostra Economica gaat ook het artikel 
van professor Heertje, die Rostra reeds sinds haar 
oprichting voigt. Heertje, alweer enige tijd colum
nist voor Rostra, komt ook uitgebreid aan het 
woord in het interview dat Rostra Economica met 
hem had. Tenslotte een artikel over de Rostra nu. 
Daarnaast treft u ook artikelen aan los van het jubi
leum, en is er weer een ronde vakevaluaties. 

Bij een vijftigjarig jubileum zijn gelukwensen op 
zijn plaats. Namens de voltallige redactie felicite
ren wij Rostra Economica en allen die aa n haar ont
wikkeJing tot het bJad dat zij nu is , hebben bijge
dragen. 

Robert Picauly 
Erwin van Dam 
hoofdredactie 
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Inleiding 

50 jaar Rostra Economica, 
5 jaar decaan 
Het is alweer vijf jaar geleden dat ik op mijn werkkamer bij de 
Wereldbank, in Washington DC, opgebeld werd door een vriendelijke
maar mij onbekende - meneer die vroeg ofik wellicht geYnteresseerd zou 
zijn om decaan te worden van de Faculteit der Economische 
Wetenschappen en Econometrie aan de Universiteit van Amsterdam. Ik 
was zeer verrast en - misschien daardoor - in eerste instantie uiterst 
terughoudend . Ik was per slot van rekening al21 jaar weg uit Nederland. 
Bovendien ben ik een geboren en getogen Rotterdammer. Feyenoord, 
niet Ajax. Geen woorden maar daden. 'Harde ' econometrie aan de 
Erasmus Universiteit, geen Maagdenhuisbezettingen. 

Wellicht de grootste aarzeling kwam hierdoor: ik had aan de wieg 
gestaan, toen ik aan de Universiteit van Leiden werkte, van de invoering 
van de WUB. Ik was aanvankelijk zeer gecharmeerd van het idee dat het 
bestuur van de universiteit 'breed gedragen' werd, zelfs 'collectief 
gedeeld'. Ik zal er kort over zijn: ik werd uiteindelijk diep treurig van de 
vergadercultuur die hierdoor ontstond. De hoeveelheid tijd die hierdoor 
verspild werd en niet gebruikt voor onderwijs en onderzoek, maar inge
zet voor amateuristisch bestuur, was niet te meten . Moest ik daar nu weer 
aan mee gaan doen? 
Ik ben uiteindelijk toch met het College van Bestuurvan de UvA gaan pra
ten, heb me over de MUB, die de WUB ging vervangen, laten inlichten, 
en ben het avontuur aangegaan. De UvA is per slot van rekening niet 
niks, en de FEE is een vooraanstaande, internationaal bekende economi
sche faculteit. Een hele uitdaging, en een eer, om daar de leiding van te 
mogen voeren. 

Wat we met z'n allen aan de FEE zouden moeten willen was - tenminste 
voor mij - al snel duidelijk. Onderzoek van hoge internationale kwaliteit 
(bij top-10 in Europa) . Onderwijs van hoge academische kwaliteit, aan 
grote groepen studenten, inclusief (vee I) buitenlandse studenten. 
Ondersteuning, bestuurlijk en administratief, die gesmeerd en geruis
loos de primaire process en onderbouwt en mogelijk maakt. 

Voor onderzoek kon ik voortbouwen op een uitstekende reputatie. Door 
expliciet de lat hoger te leggen, en het HRM-beleid daarop aan te passen, 
lukt het om Nederlands en buitenlands toptalent aan ons te binden. We 
hebben net een uitstekende onderzoekvisitatie achter de rug. Volgens de 
laatste telling van de European Economic Review behoren we bij de Europese 
tOP-10, en in de Nederlandse economenwereld is bekend dat het voor 
serieuze wetenschappers bij de FEE tegenwoordig 'goed toeven' is. Daar 
gaan we mee door. 

Voor onderwijs lag het anders. In keuzegidsen en Elsevier-enquetes 
scoorden we slecht. Ik schrijf"scoorden" omdat ook daar recentelijk ver
andering in gekomen is. Dankzij de inzet van heel vee I mensen , aile 
medewerkers van het Onderwijsinstituut, wetenschappelijk personeel, 
ondersteunend personeel en een zeer betrakken Facultaire Studenten 
Raad, is het gelukt om ons onderwijs op een kwalitatief hoger peil te 
brengen, zowel qua academische inhoud als qua organisatie. Volgens de 
meest recente enquetes hebben we ook hier de weg naar boven gevon
den. De zojuist gehouden onderwijsvisitatie spreekt van een "corporate 
spirit" op het gebied van onderwijs aan de FEE, en steeds meer buiten
landse studenten komen bij ons studeren. 

En tenslotte de organisatie: dankzij de MUB, en met name dankzij de 
invuJling die de UvA aan deze nieuwe wet heeftgegeven , heeft de FEE een 
duidelijke en transparante structuur waarin iedereen weet wat van hem 
of haar verwacht wordt. Het beleid wordt uitgezet in grate lijnen, maar 
ook aan de 'kleine kwaliteit' wordt veel aandacht besteed. De verbeterin
gen zijn zichtbaar voor zowel medewerkers als studenten. 

Is het toeval dat in dit dynamisch en op prestatie gerichte werkkJimaat 
een oude bekende, ondanks al haar jaren, ook weer een duideJijk nieuw 
elan laat zien? Enthousiaste, sterk bij de FEE - hun FEE - betrokken stu
denten zetten zich in voor onze Rostra Economica, vijftig jaar na het ver
schijnen van het eerste exemplaar. Ik wiJ met deze inleiding de redactie 
van de Rostra, en aile voorgaande redacties, van harte feliciteren met dit 
jubileum. Een blad als de Rostra , met artikelen voor en door studenten, 
hoort bij een faculteit als de FEE. Ik roep dus graag aile studenten op mee 
te (blijven) werken aan het succes van de Rostra. Maar ik kan dat niet 
beter doen dan met de mooie woorden van de toenmalige Rector 
Magnificus, professor G. van den Bergh, in het eerste nummer van de 
Rostra Economica van mei 1953: 

"Steunt dus, studenten van de Economische Facuiteit, allen dit blad, dat 
ook Uw blad is. Schrijft erin, zo vaak Uw hart U daartoe dringt!" 

Jacques van der Gaag 
decaan 
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ColumnHeertje 

Rostra Economica na 50 jaar 

Ik was er bij toen het eerste nummer van de Rostra Economica in mei 1953 
verscheen. A1s tweedejaars nam ik kennis van het maandblad van de stu
dievereniging der economische faculteit. In de redactie zaten J.G. van 
Beeck, H.H.J. Nordeman, A. Pais en P.A.M. van Philips. Arie Pais werd 
later Minister van Onderwijs in het kabinet-Van Agt/Wiegel, Paul van 
Philips bracht het tot Minister van Economische Zaken in Suriname, 
waarna hij aan onze faculteit hoogleraar in de bedrijfseconomie werd. 
Pais, die ook aan onze faculteit heeft gedoceerd, was secretaris van de 
redactie. 

Naast de burgemeester van Amsterdam, A. d'Ailly, en de Rector 
Magnificus, G. van den Bergh, schreef de toenmalige voorzitter van de 
faculteit, professor P. Hennipman een ten geleide. Hennipman verheel
de niet dat de faculteit sceptisch stond tegenover het initiatief. Niettemin 
sprak hij de wens uit dat het tijdschrift zich zal ontwikkelen tot een bloei
ende instelling, een waardige opvolger van het jaarboekje: "Dan zullen 
tot in lengte van jaren de toekomstige studenten-generaties de tegen
woordige erkentelijk zijn voor dit nieuwe begin." Hennipmans wens is 
ruimschoots vervuld. 
Het eerste nummer bevatte artikelen van E.J. Otter over conjuncturele 
belastingpolitiek, van S. Miedema over werkeloosheidsverzekering en 
conjuncturenbeweging en van H. van Leeuwen over de geschiedenis van 
economische bibliotheken in Nederland. In die jaren kenden wij nog het 
instituut van de repetitor. De advertenties van de bekendste repetitoren, 
W. Grader, R.W. van der Wal, K. de Pous en H.M.P. Muller treft men aan. 
Met een zekere weemoed herken ik de advertentie van de leraar boek
houden, A. van der Kuij, die ons buiten de faculteit opleidde voor het ten
tamen boekhouden, alsmede het praktijkdiploma boekhouden. Zijn les
sen in zijn woning aan de Utrechtsestraat staan mij nog levendig voor de 
geest. Dezelfde weemoed wordt mij deelachtig bij het lezen van de adver
tentie van De Academische Boekhandel, P.H. Vermeulen, Grimburgwal 
13. Heel veel studieboeken hebben studenten daar gekocht. Deze boek
handel was toen vlak bij de Oudemanhuispoort, waar wij onze colleges 
hadden. De boekhandel is opgegaan in Scheltema, Holkema, 
Vermeulen, nu op het Koningsplein en de Roetersstraat. 
In oktober 1953 verschijnt het derde nummer voor de toenmalige eerste
jaars, met korte schetsen van de hoogleraren uit die dagen. Ik noem H.J. 
van der Schroeff, A. Mey, J.G. Haccoll, P. Hennipman, C. Goedhart, P. de 
Wolff, G.Th.J. Delfgaauw en G.M. Verrijn Stuart. Met warme gevoelens 
denk ik aan allen terug, ook al moest ik niets hebben van de dogmatiek 
van de Amsterdamse bedrijfseconomische school. 
In december 1953 verschijnt het vierde nummer van Rostra met het arti
kel van Willem Vroom over de middeleeuwse kathedraalbouwers. Ik her
inner mij het verschijnen van dat artikel nog goed. Hoe dat komt weet ik 
niet. Met Will em, die later ook hoogleraar werd aan onze universiteit, 
heb ik altijd een goed contact gehad. In hetzelfde nummer schrijft Jean 
Morreau een stuk naar aanleiding van de oratie van professor P. de Wolff, 
buitengewoon hoogleraar wiskundige economie en econometrie. 
Morreau was toen assistent van De Wolff. Op I oktober 1955 volgde ik 
hem op. Op I juli 1960 promoveerde ik bij De Wolff met Hennipman als 
co-promotor. 
In het zesde nummer van april 1954 kondigt J.w. Vet aan dat hij de prak
tijk van Muller voortzet. Vet, die ik goed heb gekend, is al jaren geleden 
overleden. Bij Muller hoop ik binnenkort op bezoek te gaan. Hij woont 

bij mI] In de buurt. Hij heeft mij effectief geholpen met het vak 
Internationale Betrekkingen, gegeven door G.M. Verrijn Stuart. 
Dan verschijnt nummer 7 in juni 1954. Als eerste van mijn jaar had ik in 
mei 1954 mijn kandidaatsexamen gedaan. Eerder dan de briljante F.A. 
Maljers, die later topman bij Unilever werd, maar inmiddels enigszins op 
de achtergrond is geraakt. 
In de lijst van geslaagden komt mijn naam voor als nummer 1327. Op 
dezelfde dag deed G.G. van Bloemendaal zijn kandidaats, maar daar heb 
ik nooit contact mee gehad. Hennipman publiceert een uitvoerige lijst 
van boeken, die wij zouden kunnen bestuderen. Heel veel herken ik. In 
oktober 1954 maakt Pais geen deel meer uit van de redactie. Het nummer 
is gewijd aan de erepromotie van J. Tinbergen. Een mooie toespraak van 
Hennipman, de erepromotor, een fraaie reactie van Tinbergen, de ere
doctor. In december 1954 wordt Arie Pais door de redactie uitgeluid. Hij 
heeft op 9 juli 1954 zijn doctoraalexamen gedaan. Arie heeft mijn eerste 
aangeboden artikel over een vergelijking van de inkomsten en uitgaven 
der gemeente Coevorden in 1748, 1848 en 1948 niet geschikt voor publi
catie geacht in 1953. En gelijk had hij. Het stuk is er nog, zodat de huidi
ge redactie het nog eens kan bekijken. Het onderwerp is niet verouderd 
en pas over vijfenveertig jaar kan 2048 erbij. In Arie's afscheidsnummer 
staat mijn eerste Rostra-publicatie, getiteld "Vervangingswaardeperi
kelen". De redactie schrok zo van mijn bescheiden kritiek op de theorie 
van De Amsterdamse School dat het redactielid H. Nordemann zich ver
plicht voelde afstand te nemen. Blijkbaar was hij bang voor de toorn van 
A. Mey en mevrouw Emmy Limperg, de dochter van de grootmeester. In 
1963 is het maart-nummer geheel gewijd aan een grondige kritiek op de 
bedrijfseconomische dogmatiek. Het artikel verscheen zonder naam. Ik 
kan nu weI onthullen dat ik de auteur was. In het volgende nummer 
leverde ik onder het pseudoniem E. Bontebal kritiek op mijn eigen stuk, 
vermomd als aanhanger van de Groningse School. Kort daarna verdween 
ik naar de juridische faculteit, waar ik professor J.E. Andriessen opvolg
de die in de zomervan 1963 Minister van Economische Zaken werd in het 
kabinet-Marijnen. In februari 1957 maakte Rostra melding van mijn voor 
mijn doctoraal verschenen artikel in De Economist over de monopolie
graad van Lerner. Dezelfde aflevering vermeldt mijn doctoraal op 15 
november 1956. Maljers en Szasz, de latere directeur van De 
Nederlandsche Bank, zaten toen in de redactie van Rostra. 
Bladerend in de afleveringen van Rostra kan ik niet anders dan vaststel
len dat het studentenblad van de faculteit zich voorspoedig is blijven ont
wikkelen. Namen van studenten die voorkomen, zijn later vaak bekende 
namen in het economische en maatschappelijke leven geworden. Allerlei 
wetenschappelijke onderwerpen zijn behandeld ook door economen van 
wereldfaam als Lundberg en Shackle. Door mijn (tijdelijke) verblijf aan 
de Juridische Faculteit van 1963 tot 1999, heb ik vele Rostra-jaren gemist. 
Mijn zwager, Victor Halberstadt is in 1964 een succesvol redacteur 
geweest, die in mei 1965 werd uitge!uid. Verder verscheen in mei 1981 
een aflevering van Rostra met een gewonden interview met mij, waarin ik 
accountants een gevaar voor de samenleving noem. Sommige uitspraken 
krijgen pas na twintig jaar betekenis. Hetzelfde nummer bevat een vee! 
be!angrijker verslag van het bezoek van de Nobe!prijswinnaar Herbert 
Simon aan Amsterdam. 
Sinds de zomer van 1997 volg ik de redacties weer op de voet. Met heel 
veel genoegen, mag ik wei zeggen. En ook met een gevoel alsof de tijd 
heeft stilgestaan. Merkwaardig eigenlijk, na een halve eeuw. 
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"Het mag een gelukkig verschijnsel genoemd worden, wanneer degenen , die een bepaalde studierichting volgen, 

de behoefte gevoelen aan onderling contact. [ ... J Deze onderlinge samenwerking kan stellig worden versterkt door 

middel van het gedrukte woord." Dat waren de eerste zinnen , van de hand van de toenmalige burgemeester van 

Amsterdam D'Ailly, in het nieuwe faculteitsblad van de "Economische Faculteit van de Gemeentelijke Universiteit 

van Amsterdam". De eerste Rostra Economica, op A5-formaat met een gele omslag, verscheen in een oplage van 

duizend stuks, precies 50 jaar geleden, in mei 1953. Er is sinds die tijd veel veranderd. Een geschiedenis van het 

oudste faculteitsblad van Nederland. 
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De eerste jaren 
Lange tijd vormde het jaarboek van de 
Studievereniging der Economische Faculteit 
(SEF) het communicatiemiddel binnen de 
faculteit. Even zo lang werd het bekritiseerd 
om zowel de vorm als de inhoud . Met het nieu
we blad verdween het jaarboekje, dat sinds de 
oprichting van de faculteit in I922 werd uitge
geven. De nieuweling werd in eerste instantie 
met enige scepsis ontvangen. Professor 
Hennipman , voorzitter van de faculteit, 
schreef: "De Studievereniging der 
Economische Faculteit heeft met dit nieuwe 
tijdschrift geen gering waagstuk ondernomen. 
Het zal stellig een moeilijke taak zijn, het op 
een bevredigend peil in stand te houden . Ik wil 
dan ook niet verhelen, dat de Faculteit op deze 
grond het plan tot deze nieuwe onderneming 
sceptisch heeft ontvangen ; het leek ons aller
minst denkbeeldig dat de zorg voor het blad al 
spoedig een te zwaar drukkende last zou blij
ken". Om er direct aan toe te voegen dat "[n]u 
de Studievereniging zich door deze bezwaren 
niet heeft laten weerhouden, de nieuweling 
echter [verdient] met sympathie te worden 
begroet". Aan de redactie was dus de taak te 
bewijzen dat de Rostra Economica geen dood
geboren kindje zou blijken. De redactie van de 
eerste nummers - de Rostra Economica ver
scheen in die tijd maandelijks - werd gevormd 
door J.G. van Beeck, H.H.J. Nordemann , A. 

Pais en P.A.M. van Philips . Grootheden naar 
later zou bJijken. Pais werd minister van onder
wijs, Van Philips minister van economische 
zaken in Suriname. In eerste instantie bestond 
het blad voornamelijk uit theoretische stukken. 
Het eerste nummer bevatte artikelen over 
"Conjuncturele belas tingpolitiek", 
"Werkloosheidverzekering en conjunctuurbe
weging" en de "Geschiedenis van de 
Economische Bibliotheken in Nederland" . De 
theorie werd aangevuld met lichtere stukken. 
Vaste rubrieken waren in de beginjaren onder 
meer "Collegebloempjes", waarin opmerke
lijke en vaak grappige opmerkingen van docen
ten werden aangehaald, en "Economie in I6 
tekeningen", cartoons die waarschijnlijk zelfs 
nu nog een glimlach zouden doen verschijnen. 
Voorts regelmatig boekbesprekingen , nieuws 
uit de faculteit (waaronder lijsten van geslaag
den) , SEF-nieuws en verslagen over activiteiten 
van de AIESEC. 
In het november-nummer van 1958 viert de 
Rostra Economica haar eerste lustrum. 
Professor Van der Schroeff, voorzitter van de 
Faculteit, gaat in dat nummer kort in op de 
naam van het blad . 'Rostra' is Latijn voor 
spreekgestoelte, de 'Rostra Economica' is 
aldus het spreekgestoelte van de economie. 
Van der Schroeff gaat echter ook dieper in op 
de ontwikkeling van de betekenis van het 
woord 'rostra', dat het meervoud is van ' ros-

trum ' . En rostra "waren de aan de Romeinse 
oorlogsbodems onder de waterspiegel aange
brachte stootbalken waarmede vijandelijke 
schepen werden geramd". Bijna opgelucht stelt 
hij dat gezien de naam van het blad "de Rostra 
nogal [is] meegevallen". Gelukkig maar. Het 
blijft de vraag of de eerste redactie zo diep over 
de naam heeft nagedacht, maar aardig is het 
zeker. Bovendien z(jn er in de Rostra 
Economica regelmatig kritische stukken ver
schenen, waarmee het blad toch haar naam eer 
aa n doet. Zo verscheen er in maart 1963 een 
anoniem redactioneel getiteld "Bezinning op 
de structuur van onze opleiding" , waarin een 
kritische blik werd geworpen op, jawel, de 
structuur van de opleiding. Niemand , met uit
zondering van professor Heertje (zie daarvoor 
zijn artikel op pagina 5), heeft ooit geweten wie 
de auteur van het artikel was. Gevolg was weI 
dat het bestuur van de SEF ter verantwoording 
werd geroepen door de faculteit. 
In de eerste jaren verschijnen er regelmatig the
manummers , zoals een speciaal wiskundige 
economie-nummer (april I958) , een Suriname
nummer (juli 1961), een nummer ter ere van 
professor Mey (november I961) en een aantal 
eerstejaarsnummers. 

Moeilijkere tijden 
Zwaardere tijden breken aan in de jaren zestig. 
In mei 1963 kondigt het SEF-bestuur aan 
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dat de volgende Rostra, gezien de alsmaar stij
gende kosten, gestencild zal worden. "Lange 
tijd [ ... J gaan quaestoren van de SEF gebukt 
onder de zware zorgen, die de steeds stijgende 
drukkosten van Rostra op hun smalle jongens
schouders leggen. De situatie werd onhoud
baar, toen Rostra 90% van het SEF-budget ging 
vertegenwoordigen, aan de uitgavenzijde, wei 
te verstaan." Het blad wordt omschreven aJs 
"[vJeel verguisd, sJecht gelezen, bron van ver
maak voor de redaktie en van zorg voor de 
hoogleraren [ ... J". De redactie reageert met een 
venijnig stuk getiteld "Stencilarie". 
Het daarop voJgende nummer, I2de jaargang 
nummer 47, verschijnt waarschijnlijk inder
daad gestencild. Het nummer ontbreekt in het 
Rostra-archief. Nummer 48 ziet er echter weer 
vertrouwd uit: gedrukt, op A5-formaat met een 
gele omslag. Enigszins triomfantelijk verklaart 
de redactie in een artikel genaamd "Stencil
larie" : "Zeker, we hebben dit alles te danken 
aan de fondsen van hen die ons klaarblijkelijk 
een warm hart toed ragen, maar in onze strijd 
om onze woorden uitsluitend in druk tot U te 
brengen, geachte lezer, bJeek ons standpunt 
ook practisch verdedigbaar". 

Toch blijft de Rostra een probleem voor de 
(begroting van de) SEF. Dat 1eidde in januari 
1965 tot een samenwerking met de economen 
van de Vrije Universiteit: "Nauwelijks is men 
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bekomen van de fusie-slag in de bankwereld 
[het samengaan van de Amsterdamsche Bank 
en Rotterdamsche Bank in AMRO, red.J, of een 
nieuwe samenwerking op economisch terrein 
dient zich aan, nl. die tussen de studenten eco
nomie der beide Amsterdamse universiteiten 
teneinde voortaan gezamenlijk het blad uit te 
geven [ ... J. Deze fusie berust niet op een gril, 
maar is het resultaat van jarenlange uit financi
ele noodzaak gevoerde en herhaalde malen ten 
gevolge van financiele onenigheid afgebroken 
onderhandelingen". Het blad wordt omge
doopt tot Rostra Economica Amstelodamensia , met 
als onderschrift "Maanblad van de studievere
nigingen der economische faculteiten van de 
Universiteit van Amsterdam en de Vrije 
Universiteit". Op de voorkant prijkt pontificaal 
een advertentie van Heineken. 
Desondanks blijft het kwakkelen. Plannen over 
de toekomst van de Rostra Economica wisselen 
elkaar af. Er ontstaat een conflict tussen de 
redactie en het SEF-bestuur als de laatste de 
Rostra wil laten fuseren met Orbis Economicus, 
het blad van de Kring van Amsterdamse 
Economen, een vereniging voor alumni . Het 
gevolg zou zijn dat de fusie met de VU-econo
men zou moeten worden teruggedraaid . De 
redactie schrijft een stuk met de veelzeggende 
titel "De SEF op oorlogspad". Tot een oplos
sing komt het niet en het blad gaat in 1968 ten 
onder. 

Een nieuwe ofhernieuwde RosITa 
Toch blijft het niet heel lang stil. In I970 ver
schijnt Rostra (zander de toevoeging 
Economical als "het nieuwe of hernieuwde 
blad van de economische facuJteit van 
Amsterdam". De teller begint weer op een. De 
Rostra doet dienst als "communicatieverbete
raar" en verder zou "Rostra volgens de redactie 
voornamelijk een aardig blad moeten zijn". Het 
blad verschijnt op A4-formaat, zonder illustra
ties en besJaat slechts vier bladzijden . Het blad 
is minder pretentieus en sterk afgeslankt. 
Ondanks aile perikelen in de voorafgaande 
jaren, wordt "de oprichting van dit blaadje van 
harte [ ... J toegejuicht". De redactie doet een 
oproep aan de lezers om vooral kenbaar te 
maken wat zij van de Rostra vinden en al in het 
vijfde nummer is er plaats voor reacties, die 
overigens varieren in opvatting. "Wij vinden 
Uw blad altijd heel goed", wordt gevolgd door 
een verzaek om uit het adressenbestand verwij
derd te worden: "Ik ontvang uw blad liever 
niet". 

Het blad groeit in de jaren zeventig langzaam 
in omvang en verschijnt met grote regelmaat. 
Ais gevolg daarvan groeit ook de redactie. 
Inhoudelijk is er nog weinig veranderd ten 
opzichte van de beginjaren. Theoretische stuk
ken worden afgewisseld met nieuws uit de 
faculteit. Er is altijd grote aandacht voor de ver-



kiezingen van de facultaire studentenraad. En 
ook zijn er oproepen om vooral deel te nemen 
aan de herdenking van, bijvoorbeeld, de 
Februari-staking. 

De beroeringen van de jaren zeventig laten ook 
de Rostra niet koud. Artikelen in de Rostra wor
den steeds meer polidek gericht. Steeg de 
Rostra in het begin van zeventiger jaren niet uit 
boven "het nivo van wat kinderachtigheid" voor 
een "eksklufief groepje", onder leiding van de 
Aktiegroep Ekonomen ging er een andere wind 
waaien en kwamen er mensen in de redactie die 
het "vroegere 'beleid' beu" waren. Het "oubol
lige, studentikoze karakter" moest verdwijnen. 
Verwezenlijking hiervan bleek "biezonder goed 
geslaagd"-dat in tegenstelling tot het 
Nederlands van die tijd. 

De Rostra volgde - en voIgt nog steeds - de 
tijdsgeest. Er werd in de jaren zeventig behoor
lijk wat tegen de autoriteiten aangeschopt. De 
Rostra begon maatschappij-kritische trekken 
te vertonen. Met name de politiek en het inter
nationale bedrijfsleven moesten het ontgelden. 
Kritische interviews met onder meer minister 
en oud-redacteur Pais zijn hiervan een voor
beeld. De artikelen werden in die tijd getypt en 
de Rostra verscheen, heel verantwoord, op 
kringlooppapier. 

Erg actief in de redactie in die tijd is Noor de 
Bruin. Ze heeft zelfs haar eigen rubriek, 
Econoor, waarin ze het regelmatig opneemt 
voor de positie van de vrouw. Enige tijd nadat ze 
de redactie verlaten heefi:, keert ze - met foto -
terug in een personeelsadvertentie van de 
gemeente Amsterdam. 

Op weg naar kleur 
In de loop van de jaren tachtig wordt de Rostra 
Economica (de toevoeging Economica is dan 
dus weer terug) steeds mooier. Het papier 
wordt gladder en glanzender en de Rostra kleu
riger. Eerst aileen op het omslag, later ook in 
het blad. "De lay-out van Rostra Economica 
wordt continu gestroomlijnd volgens de meest 
moderne DTP-technieken", schrijfi: de redactie 
in het jubileumnummer voor het zevende 
lustrum in 1991. Ze verontschuldigt zich dat 
milieuaspecten vooralsnog ondergeschikt 
gemaakt worden aan een nog mooier uiterlijk. 
Er wordt in 1990 ruim aandacht besteed aan 
een crisis binnen de faculteit. Daarmee laat de 
Rostra Economica nog maar weer eens zien 
hoe dicht ze bij de faculteit staat. Nummers 
achter elkaar bericht de Rostra over de alsmaar 
voortdurende soap. 

In 1991 wordt het zevende lustrum van de 
Rostra Economica groots gevierd met een sym
posium waarop topsprekers uit overheid en 

Rostra Economica 50 jaar! 

bedrijfsleven spreken. AIle zijn ze afkomstig uit 
de colofons van de Rostra. Maljers maakt dee I 
uit van de Raad van Bestuur van Unilever, Szasz 
is directeur van De Nederlandsche Bank, Baron 
van Ittersum is voorzitter van de Vereniging 
voor de Effectenhandel, om er een paar te noe
men. 

Inmiddels is het 2003. De Rostra Economica 
verschijnt alweer een aantal jaar fullcolour. 
Maar afgezien van de vorm is er weinig veran
derd. Nog steeds schrijfi: Rostra over economie, 
zij het minder theoretisch dan in de eerste 
jaren. In de loop van de tijd zijn de stukken 
politiek gerichter geworden. Nog steeds 
schrijft de Rostra over zaken uit de faculteit en 
bericht ze over activiteiten van de faculteitsver
enigingen. De lijstjes met geslaagden zijn weI 
verdwenen. Waarschijnlijk las slechts een enke
lingze. 

Rostra Economica blijft een blad ter bevorde
ring van communicatie en discussie van stu
denten binnen de faculteit over aile mogelijke 
onderwerpen. Dat is de primaire functie die 
Rostra de afgelopen 50 jaar heefi: vervuld. En 
het is de functie die Rostra Economica de 
komende 50 jaar, als spreekgestoelte van de 
economie, zal blijven vervullen. 

« 
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De Heilige Drie-eenheid Rostra Economica, de FEE en professor Arnold 

Heertje zijn sterk met elkaar verbonden. In het kader van het vijftigjarig bestaan 

als facultair tijdschrift, zoekt Rostra Economica de man op die ruim vijftig jaar 

geleden aan zijn wetenschappelijke carriere begon. Professor Heertje was toen 

een ijverige student economie aan de UvA. Vijftig jaar later bekleedt Professor 

Heertje de leerstoel Geschiedenis van de Economische Wetenschap en 

Nederland en is vaste columnist voor de Rostra Economica. 

Als student in de jaren vijftig was er van een 
vaste publicatieplaats geen sprake. Sterker, het 
eerste stuk dat Heertje schreefwerd afgewezen 
door de toenmalige Rostra-redactie; zij had 
haar bedenkingen over de nieuwswaarde van 
een onderwerp over de inkomsten en uitgaven 
van de gemeente Coevorden in 1748, 1848 en 
1948. Een scherper stuk waarin Heertje tegen 
de heersende opvattingen van 'de 
Amsterdamse School' aantrapte, volgde enige 
tijd later. Dit was echter zo scherp dat de redac
tie zich bij publicatie distantieerde van het arti
kel. Met een glanzende ogen wij st Heertje tij
dens ons gesprek het naschrift in het origin eel 
aan. 

De kritische toon die hij in dit stuk aansloeg 
zou de wereld nog vaker horen; term en als 
druktemaker en lastpak worden vaak in combi
natie met de naam Heertje gebruikt. Heertje 
heeft een hekel aan 'autoriteitsdenken' en ziet 
zichzelf meer als een roepende in de woestijn. 
Wei geeft hij toe dat hij in zijn jongere jaren wat 
agressief was in zijn kritiek. Op de vraag of hij 
milder is geworden in de loop der jaren ant
woordt professor Heertje dan ook dat hij niet 
zozeer milder danwel effectiever is geworden. 
Nu is hij minder g6soleerd en kan hij meer 
bereiken door met anderen samen te werken. 

Hij is dan ook verbonden aan verschillende in i
tiatieven voor het behoud van milieu, cultuur 
en open ruimte , zoals de actiegroepen voor het 
behoud van Ruigoord en het poortwachters
huisje van het Olympisch Stadion. 

De vele columns die Heertje schrijft, worden 
grif gebruikt om misstanden aan de kaak te 
stellen. Ook in televisieoptredens, lezingen en 
debatten schroomt Heertje niet zijn visie op een 
onderwerp te geven. De Westerschelde-contai
nerterminal, de Betuwelijn , de Afrika-haven 
-Heertje noemt deze voorbeelden niet aileen 
financieel verJiesgevend, maar ook verliesge
vend in de bredere zin van de welvaartstheorie. 
Met deze theorie kwam Arnold Heertje als ijve
rige student bij professor Hennipman in aama
king. Het uitgangspunt van deze theorie , 
behoeftebevrediging, is voor hem altijd het uit
gangspunt van de economie gebleven. De 
wetenschappelijke publicaties die Heertje na 
zijn promotie - bij dezelfde Hennipman en de 
wiskundig econoom De Wolf - schrijft, hebben 
de welvaartstheorie als basis. 

Niet dat theoreticus Heertje niet van een 'prac
tical joke' houdt; in een van de vergeelde 
Rostra-edities laat Heertje een ingezonden 
brief zien. Onder het pseudoniem Bontebal 

Interview 

geeft hij kritiek op een eerder door hem 
geschreven artikel in Rostra Economica. De 
redactie had geen idee van de ware identiteit 
van Bontebal. Later gebruikte Heertje de 
schuilnaam om ridicule, marxistische stukken 
te publiceren die in de jaren zeventig gretig 
aftrek vonden bij de gerenommeerde opinie
bladen. Zelfs een uitnodiging voor een sollici
tatie naar een leers toe I Marxistische Economie 
volgde. Bij de onthulling van Bontebals ware 
identiteit in het boek Hct Ojftcieuze Circuit was 
men verrast; niemand vermoedde dat de 'recht
se' Heertje hierachter zat. 

Het rechtse imago van toen heeft nu, door de 
acties voor natuur- en cultuurbescherming, een 
draai van 180 graden gemaakt. En alhoewel 
Heertje sinds 1956 lid is van de Partij van de 
Arbeid, staat hij nu pas bekend als 'die linkse 
econoom'. De verbondenheid aan de PvdA ver
hindert niet dat Heertje zijn partijgenoten niet 
spaart; Kok wordt verweten dat hij aileen aan 
'werk, werk, werk' heeft gedacht in plaats van 
de welvaartstheorie toe te passen. Ook Tineke 
Netelenbos werd eerder 'kwaadaardig' en 'Ieu
genachtig' genoemd. Heertje mag dan wei 
houden van ferm taalgebruik onder begelei
ding van drukke gebaren, zijn felheid komt 
vooral voort uit bezorgdheid. > > 
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Een van de voornaamste bronnen voor die 
bezorgdheid is de kwaliteit van het onderwijs 
in Nederland. Zo is Heertje niet te spreken over 
de HBO-opleiding van docenten voor het VWO. 
Natuurlijk moeten docenten over didactische 
vaardigheden beschikken, zo zegt hij, maar 
vakkennis is belangrijker. Professor Heertje 
pJeit voor academici voor de klas, die boven
dien een voldoende hoog abstractieniveau heb
ben om de vragen van de leerlingen te kunnen 
beantwoorden. Zelf geeft hij les aan het Vossius 
Gymnasium in Amsterdam-Zuid om het goede 
voorbeeld te geven. Hij hoopt navolging te krij
ge n zodat een kleine groep academische 
docenten het leraarschap een betere uitstraling 
geeft. Het huidige economische tij is een uitge
lezen kans om hoger-gekwalificeerden aan te 
trekken voor het onderwijs. 

Politiek Den Haag lijkt echter andere ideeen 
over onderwijs te hebben. De Tweede Fase, fou
ten in examenopgaven, de marginalisatie van 
natuur- en wiskunde, het zijn allemaal ontwik
keJingen die Heertje met afschuw bekijkt. Ook 
hier blijft Heertje niet werkloos toekijken: 
samen met twee UVA-natuurkundigen zal hij 
binnenkort een gesprek aangaan met de 
Minister van Onderwijs om het beJang van 
natuur- en wiskunde als basis van de 'kennis-
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economie' aan te tonen. Voor aile technische 
ontwikkelingen ligt natuurkunde aan de basis, 
zo stelt Heertje. 

Enigszins verassend is vervolgens de milde 
reactie op de vraag wat hij van het aangekon
digde leningenstelsel en verhoging van het col
legegeJd van wetenschappelijk onderwijs vindt. 
Heertje is het zowaar eens met de aangekon
digde maatregelen om de kwaliteit van het 
onderwijs te verbeteren. Aangezien de meeste 
studenten het geld dat zij zullen lenen later met 
gemak af kunnen lossen ziet hij geen onrecht
vaardige situatie ontstaan. Nu is er juist een 
onrechtvaardige situatie ten opzichte van de 
leeftijdsgenoten die niet studeren. Voor de stu
denten die niet kunnen rekenen op hulp van de 
ouders zouden er weI beurzen beschikbaar 
moeten blijven-toch een beetje linksheid. 

Echter, enig elite-den ken is Heertje niet 
vreemd, de intellectuele elite welteverstaan. 
Oat er wellicht minder mensen gaan studeren 
als gevolg van de aangekondigde maatregelen 
vindt hij geen probleem. Aileen de studenten 
met een grote belangstelling voor een weten
schappelijk gebied zullen aan een studie begin
nen. SeJecter academisch onderwijs scheidt de 
studenten met wetenschappelijke interesse van 

de studenten die een academische opleiding 
genieten am de hoge status. Bovendien pleit hij 
voor een grotere scheiding tussen universiteit 
en HBO. Van de voorgenomen fusie van de UvA 
met de Hogeschool van Amsterdam wil hij 
niets weten. Hij verwacht dat dit 'rampzalige' 
gevolgen zal hebben voor de kwaliteit en het 
imago van het onderwijs van de UvA. 
De andere universiteiten, die zich duidelijk niet 
wagen aan verregaande samenwerking met het 
HBO, zullen zich beter kunnen profileren als 
een 'centre of excellence' dan de UvA. 

Een ander punt van verbetering is het prestatie
systeem in het onderwijs, wat heeft geleid tot 
de HBO-fraude, maar ook tot druk op docenten 
om hogere cijfers te geven aan leerlingen' en 
studenten dan zij volgens de leraar verdienen. 
Heertje heeft dit aan den lijve ondervonden. 
Een rechtenstudent die volgens hem een vijf 
verdiende, eiste via de examencommissie van 
de luridische Faculteit een zes. Toen Heertje 
weigerde het nieuwe examenbriefje te onderte
kenen, liep de zaak hoog op en spande de exa
mencommissie een kart geding aan. Trots ver
telt hij ons dat hij zo respect heeft afgedwon
gen, waardoor zijn college volliep. Dat de stu
dent in kwestie zijn studie niet eens heeft afge
rond kan hij niet nalaten om te vermelden. 



Heertje stelt voor dat economen een oplossing 
in een ander financieringssysteem vinden om 
fraudegevoelige prikkels te verminderen en de 
kwaliteit van onderwijs te verbeteren. Dit geld 
niet aileen voor middelbaar en hoger onder
wijs, ook het promotiebeleid gaat gebukt onder 
een pervers systeem. Professor Heertje vindt de 
proefschriften van nu in feite 'een uitgebreide 
scriptie'. Het strakke schema van vier jaar en de 
beperkte vrijheid die promovendi krijgen in het 
AIO-systeem leidt vol gens hem tot een lagere 
kwaliteit van de proefschriften. Heertje vindt 
eigen initiatiefbij promovendi en studenten erg 
belangrijk. Dit blijkt ook uit de manier waarop 
zijn vak Geschiedenis van de Economische 
Wetenschappen en Nederland is georgani
seerd . De studenten bepalen zelf welke Iitera
tuur zij raadplegen en of zij een paper schrij
ven. Heertje zegt aileen maar blij te zijn met al 
die nieuwe informatie die hij van de studenten 
aangereikt krijgt. Hij voelt zichzelf al die jaren 
nog steeds student. Desgevraagd luidt zijn c.y. 
dan ook 'student aan de Universiteit van 
Amsterdam sinds 1951'. 

Over een aantal jaar wordt de leerstoel die 
Heertje bekleedt - zij het met verlenging -
opgeheven . Gaat hij het dan rustiger aan doen? 
Daar is geen sprake van; Heertje heeft een was-

lijst met plannen. Een novelle over zijn onder
duikperiode, het organiseren van congressen, 
het geven van gastcolleges in onder andere 
Siena en Napels , voordrachten, publicaties; 
'rustiger aan doen ' komt niet voor in zijn voca
bulaire. Zijn grote voorbeeld is dan ook de eco
noom Samuelson, die op 87-jarige leeftijd nog 
altijd actiefis in de economische wetenschap. 
Heertje wil ook nog enkele economische 
onderwerpen verder uitwerken . In zijn 
afscheidsrede voor de Juridische Faculteit in 
1999 sneed hij het onderwerp reproduceerbare 
en niet-reproduceerbare goederen aan. Niet
reproduceerbare goederen zoals natuur en 
kunstwerken worden niet meegerekend in de 
besluitvorming, terwijl dat naar zijn idee wei 
zou moeten. Reproduceerbare goederen zijn 
weliswaar makkelijker om mee te rekenen, 
maar uit het oogpunt van de welvaartstheorie is 
de berekening dan niet volledig. Ook over de 
koppeling van zijn geliefde welvaartstheorie en 
technologische ontwikkeling wi! hij een theorie 
vormen. Wat is het welvaartseffect van R&D en 
nieuwe producten? Wat is de vraag naar pro
ducten waarvan de consument zich nog geen 
voorstelling kan maken? Aan nieuwsgierigheid 
ontbreekt het hem niet. Het is wellicht de 
essen tie van het 'student-zijn ' , wat hij zich 
sinds 1951 met recht mag noemen. 

Interview 
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The Rostra Economica 
The publishing and organization of a student journal 

The Rostra Economica in its present form is rather different than the Rostra Economica of her early 

years and even of a few years ago. Yet her proud spirit lives on. Each period in the history of the 

Rostra Economica reflects the spirit of its time and the interests of its editors. Which gives it, for each 

period in time, a unique sound and colour. In this article the thoughts are expressed of one of its chief 

editors. In this article the publishing and organization of the Rostra Economica will be discussed. And 

more specific: the journal in this academic year, the editors' board, the process of making a student 

journal, the critical success factors, evaluating and judging a student journal, the (chief) editors. And 

the future of the Rostra Economica. 

The journal in this academic year 
The journal at the present moment reflects the 
interests and thoughts of its editors. The edi
tors are given relatively a large amount of free
dom in expressing their thoughts and choosing 
topics. Articles are checked by a senior editor. 
This year a lot of attention is given to affairs 
which are currently very active in the news or 
may have a profound impact on the future: the 
expansion of the European Union, domestic 
politics and education. Also English articles 
have been published. Generally speaking, the 
quality of the articles has improved in compar
ison to last year and we are looking at more 
improvements for the coming academic year. 

The editors' board 
One might have noticed when reading the 
Rostra Economica of this academic year, that 
some articles are written in English , as is this 
article. This, because of the recently started 
academic program for international students. 
According to sources close to the faculty board, 
in the near future one third of the faculties' stu
dent population will be international. We wel
come these events and hope seeing more inter
national, as well as Dutch students joining the 
Rostra Economica as an editor. At the present 
moment three international students and four 
Dutch students are involved with the Rostra 
Economica, giving it a unique sound, colour 
and flavour. Which make it stand out in com
parison to other student journals in The 
Netherlands. 
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The process of making a journal 
made by students 
Publication dates are usually set in advance
ment of a recruitment event by advertisers. 
Advertisers are usually companies interested in 
attracting graduate students. So before a cer
tain date the journal should be printed by the 
printer and be on your doormat, delivered by 
the postal service. Before the printer can print 
he needs a digital version of the content, given 
to him by the lay-out person. The lay-out man 
in turn needs the articles, which are checked, 
on time with illustrations by the editors, so that 
the lay-out person can lay-out the journal. The 
timeframe between the deadline for the editors 
and the delivery on your doormat is usually four 
to five weeks. This means that topics about cur
rent affairs might have the risk of being not so 
current when delivered on your doormat. 

The critical success factors 
One of the critical success factors of publishing 
a student journal is your editors; the students 
are the ones making a journal. The last few 
years this has been a problem. This on the one 
hand, of the economic conjuncture, in econ
omic high conjuncture students tend not to be 
so active in seeking extracurricular activities, 
since getting a job is fairly easy. On the other 
hand, the recruitment of student editors to 
write for this fine journal hasn't been up to 
standards, at the present moment we are 
making steady improvements. 

The quality of the content of your journal also 
depends on your editors. One must however, 
keep in mind, that this is also learning process 
for editors, as well as for the author of this arti
cle, we are students and in the business oflear
ning, at least for the most part. So articles must 
be judged bearing this in mind. So they can be 
looked at from the proper prospective. Another 
aspect of this critical success factor is the turn
over of the editor'S board, students come and 
go; they graduate and start their careers in the 
job-market. Bringing continuity, constant 
improvement and a certain standard are there
fore very difficult. This is the biggest challenge 
for everything being organized by students. 
Your people, your editors, are foremost the key 
success factor. 
The second critical success factor is keeping 
your stakeholders happy. 
The stakeholders of the Ros tra Economica are: 
The first stakeholders are your readers. Give 
them something interesting to read. The cour
se evaluations are useful in this respect. There 
is always a balance on this aspect, because you 
cannot force editors into doing something they 
don't want to do. And that is also not a very rea
sonable thing to do. Freedom of expression of 
thought is what editors thrive upon. So we will 
be working on that for the coming year. 
Looking for the right balance between what 
editors want and the first stakeholders. 
The second stakeholders are your advertisers. 
Make sure your product, in this case a student 
journal is of good quality and make sure your 
advertisers are satisfied. 



The third stakeholder is the faculty. Make sure 
that the interests of the faculty are taken into 
account. 

Concluding one can say that your people, and I 
think in any organization, are foremost your 
critical success factor! It is the people who 
make things tick and happen. And give, in this 
case a student journal, a certain sound, colour 
and flavour. Indeed, character. 

Evaluating and judging a student journal 
The chief editors always seek to improve the 
journal, so we are aware of our market environ
ment. We seek out to look what rivals are 
doing. And try to compare and judge them to 
our own journal. 
In our view there are a couple of criteria to 
judge a journal. 
First, how does the magazine look like? What 
kind of paper is used? What is the lay-out like? 
The appearance of the journal. In judging these 
criteria, you can look at the professional 
magazines as for instance the Elzevier, Quote, 
The Economist, etc. These are not made by stu
dents and are not the best examples, but you 
can take them into account. So you look at what 
fellow students at other universities are doing. 
What kind of faculty journals are they are 
publishing? On the criteria of appearance we 
do a good job. Although, I must admit, this is 
not the most objective source, who is expres
sing this view. 
The second criterion is content. The quality of 
articles written by students. This is also a mat-

ter of taste so it is very personnel. One type of 
article might appeal more to one individual 
than to another. 
The variety of content needs also to be divers as 
well as comprehensive with the theme of the 
edition. On this aspect there is always room for 
improvement. 

The Chief Editors 
The job of a chief editor is to be aware of the 
critical success factors as described previously 
and to make sure these factors are dealt with in 
a professional and proper way, as one might 
expect from a chief editor. 
Furthermore and above all is to encourage and 
defend your people to get the best results. 
Some editors are better writers than chief edi
tors, which is no problem, because it will only 
improve the results of the product. You have to 
inspire your editors, who are very free-thinking 
and creative unique individuals to get the best 
out of them. You need to set your course and 
sail your journal with a clear goal and strategy, 
while being reasonable and keeping an open 
mind towards others, because they might have 
brilliant ideas. Editors thrive on freedom and 
ideas. The key qualities of chief editors are 
organizing, meeting your key success factors, 
inspire and encourage your editors to get the 
best possible result. But above aU you need to 
have a passion for your product, in this case the 
Rostra Economica. 

Rostra Economica 50 years! 

The editors 
They have the best job. They have the freedom 
of expression and the creativity of expressing 
their unique individuals' thoughts and ideas. 
A lot is done in your own time. Editors 
meetings are set long before a coming deadline 
and usually after the publication of the last edi
tion. So that doesn't take a lot of time. Borrels 
and dinners are also given. 
We strongly encourage students, especially 
those who liked the courses 
"schrifi:elijke vaardigheden" and "schrifi:elijk 
argumenteren over management en beleid", to 
join our editors board. And give the world a 
taste of your unique thoughts and ideas. 

The future 
We will be seeing more international editors 
and more Dutch editors, keeping her unique 
spirit alive. While reflecting the thoughts and 
ideas of the student-editors giving her time and 
again a unique character. 

I would like to end this article with the famous 
sentence by the great Roman orator Cicero: 

"Liberae sunt nostrae cognitationes" 
From, Pro Milone 29. 

Which translates into thoughts are free, I 
would like to add express them! Publish them! 

Robert Picauly 
ChiifEditor 
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Waardering voor Kunst lekst: Marileen Kan 

Economen en kunstenaars: het lijken twee uitersten op het spectrum rationeel versus irrationeel. Toch 

dringen de economen door tot de kunstwereld; econoom Rick van der Ploeg werd Staatssecretaris van 

Cultuur in Paars II, econoom Cees van 't Veen is directeur van het Fries Museum en hoeveel promi-

nenten uit het bedrijfsleven doen er niet een commissariaatje in de kunstsector? Andersom kan het 

ook; workshops voor zakenlieden gegeven door kunstenaars, bedrijfskunst in de hal of directiekamer. 

Komen twee uitersten dan toch samen? 

fen theorie voor de economie van de kunst 

Mede gelnspireerd door de rede die Prof.dr. 
Arnold Heertje in 1999 over reproduceerbare 
en niet-reproduceerbare goederen gaf, besluit 
ik mij wat te verdiepen in de combinatie kunst, 
cultuur en economie. In de UvA-bibliotheek 
zijn hier helaas geen theorieen over te vinden. 
Voorlopig zal ik Heertjes begin van een theorie 
als uitgangspunt gebruiken. In zijn rede heeft 
hij een onderscheid gemaakt tussen goederen 
die identiek en steeds opnieuw geproduceerd 
kunnen worden en goederen die uniek en niet 
of nauweIijks vervangbaar zijn, zoals natuur 
en cultuur. De eerste, reproduceerbare, goede
ren hebben een prijs die de gemaakte kosten 
en winstopslag reflecteert - Heertje noemt het 
de natuurlijke prijs. De niet-reproduceerbare 
goederen echter geen eenduidige of een zeer 
f1uctuerende prijs. Toen die grote 
Buddhabeelden door de Taliban werden opge
blazen werd duidelijk dat zij voor dat bewind 
geen waarde hadden, maar voor de geschokte 
buitenwereld weI. En wellicht zou Vincent van 
Gogh niet zo'n gekwelde ziel zijn geweest als 
hij zijn schilderijen tegen de huidige waarde 
had kunnen verkopen? 

Ais welvaartseconoom gaat Heertje ervan uit 
dat de consument haar nut probeert te maxi
maliseren, waarbij de niet-reproduceerbare 
goederen ook meetellen. De kritiek van 
Heertje nu dat in overheidsbesluitvorming dit 
niet wordt erkend en aileen de reproduceerba
re goederen meegerekend worden. Dit is op 
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zich niet verwonderlijk, aangezien het bereke
nen van een exacte en constante waarde voor 
deze goederen zo moeizaam gaat. Heertjes 
kritiek dat de overheid aan de niet-reprodu
ceerbare goederen voorbijgaat, deel ik niet. De 
overheidsorganen die subsidies verstrekken 
en zelf initiatieven opzetten voor het behoud 
en ontwikkeling van natuur en cultuur zijn 
hiervoor het bewijs. Budgettering voor deze 
organen geeft indirect de prijs, ofliever de pri
oriteit, weer die de overheid geeft voor deze 
niet-reproduceerbare goederen. Vanuit het 
principe van volksvertegenwoordiging kan 
men ervan uitgaan dat overheidsprioriteiten 
min of meer overeenkomen met die van de 
burger-consument. Natuurlijk strookt deze 
veronderstelling, zoals aile veronderstellin
gen, niet volledig met de werkelijkheid en haar 
gebreken. Een startpunt biedt het weI. 

Een nieuw cultuurbeleid 

Mede-weIvaartseconoom Rick van der Ploeg -
Heertje en hij hebben overigens twee nota's 
sam en geschreven - moet ook uitgegaan zijn 
van de nutsmaximalisatie van de consument 
ten tijde van zijn staatssecretarisschap. Zijn 
nadruk op de consument en het gebruik van 
begrippen als 'cuItureel ondernemersschap' 
en 'gebruik van het markteconomisch instru
mentarium' deden de kunstenaars en culture
Ie instellingen aanvankelijk huiveren. Allergie 
voor alles wat met markt en economie te 
maken heeft, bleek nog te overheersen in de 
culturele sector. Bovendien zou onder zijn 

hoede f1ink gekort worden in het aantal te ver
geven subsidies. Een lichtpuntje was dat enke
Ie geselecteerde gezelschappen en initiatieven 
een juist een verhoging van de toelage kregen. 

De Raad van Cultuur, bestaande uit een aantal 
cultuurdeskundigen en kunstenaars, fungeert 
als jury en velt haar oordeel op basis van de 
cultuurnota van de overheid. Uiteraard werd 
schande gesproken over de Raad en 
Staatssecretaris Van der Ploeg door degenen 
die buiten de boot vielen. De overigen deden 
hun best tot de geselecteerde te horen. Het 
cultuurbeleid gaf prioriteit aan initiatieven die 
zich richtten op de 'op cultuurgebied achter
gebleven' groepen in de samenleving - lees: 
jongeren en allochtonen. Het gevolg is dat 
deze groepen veelvuldig genoemd werden in 
de subsidieaanvragen -de overheid vraagt, de 
cultuursector draait. 

Niets mis mee toch, volgens de welvaartstheo
rie? Musea rich ten zich op de consument en 
lokken publiek met populaire onderwerpen 
als mode (Centraal Museum in Utrecht, 
Groninger Museum), playboy's pin-ups 
(Kunsthal in Rotterdam) en feestjes tijdens 
Museumnacht. De allergie van de culturele 
sector voor 'de markt' lijkt wei verdwenen. 
Marketingdenken is de huidige generatie 
museumdirecteuren niet vreemd; het zijn geen 
kunsthistorici maar zakenlieden. Ook het 
toneel heeft haar marketingoffensief ingezet; 
smakelijke dames en heer op de Holland 
Festival affiches, het toneelstuk over Hedda 



Gabler wordt gepromoot als 'Bridget Jones
achtig' en het stuk Cloaca adverteert met tele
visie-commercials. Laat de consument maar 
komen, wij vermaken haar weI. 

Kunst versus vermaak 

Vermaak is waar het, terecht, om draait. Het is 
onderdeel van onze cultuur - in het NRC stond 
enige tijd geleden een mooi stuk over de pret
cultuur die in Nederland is ontstaan - en het is 
wat de burger belangrijk vindt. De cultuursec
tor is lijkt hier fijn in mee te gaan, maar niet 
zonder slag of stoot. In het publieke debat 
over de cultuursector wordt nog steeds een 
onderscheid gemaakt tussen kunst met een 
'grote' en met een 'kleine k'. Onder de eerste 
vorm is wordt hier verstaan dat wat de cultu
reel verfijnde elite waardeert. Kunst met een 
kleine k is wat 'the little people', de massa, 
waardeert. Dit onderscheid is naar mijn 
mening niet terecht en verwart twee begrip
pen: kunst en vermaak. 

Volgens de Dikke van Dale is kunst het 'crea
tief en origineel tot uiting of voorstelling bren
gen van gedachten of gevoelens op vaak ont
roerende of schokkende wijze'. Kunst met een 
grote k zou uitgelegd kunnen worden volgens 
deze definitie. Het zet het publiek aan het den
ken en probeert te inspireren. Kunst is Picasso 
die een stuur en zadel van een fiets in ijzer uit
giet en hiermee een stierenkop uitbeeldt - niet 
alles is wat het lijkt. Kunst met de kleine k 
heeft als doel het vermaken van het publiek. 

• 
Het is de pin-up foto in de Kunsthal, het is 
Goede Tijden Slechte Tijden - beiden niet cre
atief meer te noemen en zet het publiek nau
welijks aan het denken. Wellicht tot erotische 
fantasieen, maar ook hier is niets nieuws aan 
de horizon. 

Het verwarrende is dat zowel entertainment 
als kunst door de cultuursector worden voort
gebracht. Nu de instellingen die voorheen nog 
kunst met een grote k 'produceerden', zich 
toeleggen op de kleine k, staat de Raad van 
Cultuur voor een lastige opdracht. Wie komen 
nu in aanmerking voor een subsidie? De cul
tuurnota streeft ernaar een jongeren en alloch
tonen in aanraking te laten komen met de cul
tuursector. De culturele instellingen trekken 
een groot, jong en gekleurd publiek wellicht 
het beste met entertainment. Maar wat is dan 
het onderscheid met andere vormen van enter
tainment? Waarom worden de kostuums van 
Joop van den Endes musicals niet gesubsidi
eerd maar die van het Centraal Museum wei? 
Door de velVaging van de scheidslijn tussen 
kunst en vermaak wordt het voor de subsidie
verstrekkers lastig om een rechtvaardiging 
voor hun keuzes te geven. Dat belooft de 
komende tijd weer genoeg gefrustreerde kun
stenaars - wi! de nieuwe Vincent van Gogh 
opstaan? 

Artikel 

Mtt dank aan Arnold HeertJf en r\rjo Klamer 
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Bestuur 
Geifleiding aan de meest ambitieuze studieuereniging uan Amsterdam! 

Waarom? 

1. De ultieme kans omjeze!fte ontplooien, benutje talenten! 
2. Voor de beste kansen op de arbeidsmarktl 

3. De uitdaging! 

Wat te verwachten? 

1. Een intensiifjaar, waar het beste uan je wordt uerwacht. 
2. Eenjaar waar jejeze!fbeter leert kennen. 

3. Een jaar waar jij door resultaten een roemruchtige reputatie kan opbouwen. Reputaties 
worden gemaakt en gebroken. 

Wat wordt er gevraagd? 

1. Professionaliteit 
2. Teamplayer 

3. Resultaat gericht 

Bestuursleden 2 0 0 3-2004 

De Amsterdamse Carriere Dagen Commissie, 
oftewel ACD commissie is een van de meest 
prestigieuze commissie van de Sefa. Elk jaar 
doen zo'n 3°-60 bedrijven en zo'n 200-300 

studenten mee aan de Amsterdamse Carriere 
Dagen. 

Om dit prestigieuze project te realiseren voor 
het collegejaar 2003-2004 zijn wij op zoek 
naar commissieleden. 

Waarom zou je eigenlijk commissielid willen 
worden? 

1. Om jezelf te ontplooien, ontdek jezelf en 
kom er achter waar je talenten liggen. 
2. Om uitstekende kansen op de arbeidsmarkt 
te creeren. Relevante nevenactiviteiten op je 
C.V. 
3. Om het bedrijfsleven beter te leren kennen. 

Functies: 

Voorzitter 
Secretaris 

Penningmeester 
Onderwijs/Externe zaken 

Commerciele Zaken 
Promotie/HRM 

Voor mm informatie of een orienterend gesprek: 
Check rege\matig deze website 
Mail naar: bestuur@sifa.nl 

Tel. 020-5254024 

Wat we van je verwachten? 
I. Professionaliteit 
2. Teamplayer 
3. Resultaatgericht 

Welke functies zijn er in de ACD commissie? 

1. Voorzitter 
Het leiden van de commissie, ervoor zorgen 
dat targets worden gehaald en dat de com mis
sie als een team werkt. Verantwoordelijke voor 
de overall performance. 

2. Secretaris/database 
Verantwoordelijk voor de planning en inde
ling. 

3. Penningmeester 
Veran twoordelijk voor de financiele aspecten 
van de Amsterdamse Carriere Dagen. 

4. Acquisitie (2X) 

Verantwoordelijk voor de contacten met 
bedrijven en de acquisitie van bedrijven. 

5. Promotie 
Verantwoordelijk voor de promotie van de 
Amsterdamse Carriere Dagen en het doen 
deelnemen van zoveel mogelijk studenten. 

6. Logistiek 
Verantwoordelijk voor logistieke benodigdhe
den van de Amsterdamse Carriere Dagen. 

Cieinteresseerd? 

Voor meer informatie of een oriente rend 
gesprek. 
Mail naar: bestuur{ii>sefa.nl 
Of tel. 020-5254024 



Er ziin wei 1 00 redenen waarom wii 
€ 750 zouden moeten weggeven. 

Ji i hoeft er maar 1 te bedenken. 
Overtuig ons dat je het goed zult besteden en je krijgt € 750. Misschien wil je graag een muzikaal, 

sportief of kunstenaarstalent ontwikkelen. Heb je de ambitie am vrijwilligerswerk te doen in een ver 

land of gewoon in Nederland. Wil je een reis of expeditie financieren, een team coachen, ervaring 

opdoen in jouw vakgebied (net als de studente die de zomer doorbracht in een reservaat voor 

jachtluipaorden) of gewoon iets heel nieuws leren. 

Het enige dat wij von je vragen is dot je na afloop komt vertellen wat je met deze beurs hebt gedaan. 

Wil je meedoen of meer weten? Kijk dan op www.shell.com/careers. of bel 070 3778015. 

Deelname staat open voor studenten (met uitzondering van laatstejaars) uit aile studierichtingen 

en promovendi in natuurwetenschappen en techniek. 



Verslag uit Kenia 

"Misschien is dot wei het 
enige dot deze nag hebben: 
een loch en een hand." leks!: Wouter van Boekel 

Het weeshuis waar ik werk is erg bijzonder; je zult er geen tweede van vinden in Kenia. In tegenstel

ling tot andere weeshuizen, wonen hier geen 300 kinderen maar slechts 23. De kinderen hebben 

allemaal een eigen bed, in plaats van dat ze het moeten delen met drie andere kinderen. Het werkt 

in het weeshuis echt als een familie . ledereen is hier een broertje of een zusje van elkaar. En daar 

zit precies de kracht van het huis. Doordat iedereen als een familielid wordt beschouwd voelen de 

kinderen zich sneller thuis en kunnen ze hun problemen uit het verleden en het heden beter verwer

ken zodat ze nog een kans maken op een 'normaal' leven met goede kansen. 

Aile kinderen hebben hier taken, die ervoor 
zorgen dat ze een verantwoordelijkheidsgevoel 
krijgen . Dat is heel belangrijk, want daar ont
breekt het nogal eens aan in deze cultuur. Het 
komt neer op huishoudelijk werk, maar ook op 
goede cijfers hal en op school. AIle kinderen 
worden hier opgevoed als een leider, zodat als 
ze volwassen zijn een verschil kunnen maken 
in hun eigen land, in hun eigen gemeenschap. 
Financieel is het voor de kinderen erg goed 
geregeld. Elk kind wordt in zijn eerste levens
behoeften voorzien door een persoonlijke 
sponsor. Daarnaast is er geld voor een zeer 
goede educatie, die ervoor zorgt dat ze later 
toegang hebben tot aile universiteiten in de VS. 
De kinderen zijn zich bewust van hun unieke 
situatie, ze beseffen heel goed hoe goed zij het 
hier hebben. 
Elk kind is hier bijzonder. Soms sta ik verbaasd 
hoe deze kinderen nog vrij normaal kunnen 
functioneren met in mijn achterhoofd hun 
achtergrond. Ze hebben zoveel moeten door
staan. Sommigen hebben jarenlang lijm gesno
yen, anderen zijn op brute wijze mishandeId 
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door hun ouders , weer anderen moesten 
prostitueren vanaf hun tiende. Gelukkig heb
ben ze nu de kans op een goede toekomst in 
hun eigen land, dankzij de liefdevolle mens en 
om hen heen en door hun eigen wilskracht. 

Op dit moment is er in Kenia een ware baby
boom aan de gang. Er worden enorm vee I baby
's geboren. Veel worden er voor adoptie opge
geven, maar er is een nijpend tekort aan wees
huizen om deze baby's op te vangen. Alles zit 
echt helemaal vol. De afgelopen drie maanden 
hebben we er drie nieuwe bewoners bij gekre
gen: drie baby's die toen respectievelijk 2 

maanden, I dag en 6 uur (!) oud waren. Ik ben 
voogd geworden van het jonge~e dat een dag 
oud was. Hij is ook naar mij vernoemd: Wouter 
junior; ik ben nu officieel vader. 
Wouter jr. is een 'taboe'-baby, zoals ze dat hier 
noemen: een baby als gevolg van incest. In 
Kenia is incest verre van acceptabel, zoaJs in 
vele andere landen, maar het gaat hier nog ver
der. Als een baby ter wereld komt als gevolg van 
incest wi! niemand van de familie er meer voor 

zorgen. Wij waren dus de laatste kans voor 
deze baby. 
AIDS is een groot probleem in Kenia. een pro
bleem dat jarenlang ontkent is door de rege
ring. Het probleem is deels te wijten aan de cul
tuur hier. Tot op de dag van vandaag heerst er 
een taboe op het praten over AIDS. Statistieken 
tonen aan dat van de jongeren in de leeftijdsca
tegorie van IS tot 25 jaar 50% binnen tien jaar 
zal sterven als gevolg van besmetting met het 
HIV-virus. 
Ook veel baby's raken besmet met HIV. Wij 
hebben een baby die besmet is met het virus. 
Wat weinig mensen weten is dat een baby het 
virus kan overwinnen. Als een baby in haar eer
ste levensmaanden genoeg gezond voedsel 
binnenkrijgt is het lichaam nog in staat om het 
virus te vernietigen . Dit betekent niet dat een 
baby het niet meer kan krijgen in de toekomst. 
Suiten gezond voedsel is het ook heel belang
rijk dat de baby genoeg lief de krijgt. Seide fac
toren zijn hier ruimschoots aanwezig. 
Ik geef hier les aan twee klassen : de vakken 
wiskunde en science. Het niveau van lesgeven 



kun je een beetje vergelijken met het niveau van 
2-HAVO. Ik moet nu allerlei onderwerpen gaan 
behandelen die voor mij oak al een hele tijd 
geleden zijn; voor beide partijen is het een leer
proces. Dat leerproces geldt niet aileen op 
school. Oak buiten school am. Ik ben de enige 
man hier, dus ik heb een soort voorbeeldrol 
voor de jongens hier. Terwijl ik hen allerlei din
gen leer over het 'man-zijn', leren zij mij aller
lei dingen over hun cultuur, hoe zij problemen 
oplossen, hoe zij tegen de dingen des levens 
aankijken. 

Ik leef hier in een totaal andere wereld , in een 
totaal andere cultuur. Het is niet te vergelijken 
met Nederland, het 'westen' . In Kenia bestaan 
enorme verschillen tussen arm en rijk; 70% van 
de bevolking leeft nag altijd onder de armoede
grens. Vee! mens en op het platteland leven 
naar Westerse maatstaven vrij simpel, vaak in 
een huisje van madder en stro en levend van de 
landbouw. Wij westerse mensen zeggen dan 
dat ze arm zijn. En ze zijn arm in materiele zin. 
Maar aan de andere kant, in elk dorp dat ik heb 

bezocht zijn mensen vrolijk en naar mijn 
mening erg gelukkig. Ze miss en al die luxe die 
wij hebben niet, want dat kennen ze simpelweg 
niet. Geen Westerse ziektes hier, geen burn-out 
of stress. 

De mensen in de sloppenwijken leven hier in de 
meest erbarmelijke omstandigheden. Er is een 
haag werkloosheidspercentage in Kenia. Veel 
mensen komen van het platteland naar de grote 
steden als Nairobi op zoek naar geluk, naar 
werle Bijna altijd worden deze mensen teleur
gesteld en komen ze terecht in een van de vele 
sloppenwijken. 
Aile kinderen uit het weeshuis komen uit de 
sloppenwijken van Nairobi. ]e kunt het je niet 
voorstellen hoe mensen daar leven in bittere 
armoede, onder uiterst onhygienische omstan
digheden. In de sloppenwijken leven 
gemiddeld 525 mensen per vierkante kilome
ter. Ter vergelijking: in Nederland is dat 15,3 
per vierkante kilometer. Dus je kunt je mis
schien wei enige voorstelling hoe mensen daar 
op elkaar gepakt leven. 

Ik heb vaak een bezoek gebracht aan de slop
penwijken. Ik heb zo veel bewondering voor de 
mens en die daar leven. Ondanks de trieste 
omstandigheden waar ze in leven , blijven ze 
enorm vrolijk, zijn ze buitengewoon vriendelijk 
en nieuwsgierig. Misschien is dat wei het enige 
wat deze mensen nag hebben: een lach en een 
hand. 

Ik kwam hier met het idee dat ik deze kinderen 
heel vee I kon gaan leren, niet wetend dat zij mij 
oak heel veel zouden leren. Voor zowel de kin
deren als voor mij gaat het leerproces door, 
elke dag weer. 

alTobl, de hoofttad l'an Kmla, am doar lIoor rn 
pmode lion ~I'S maandm all unjwilligtr In trn u;m· 
hUTS tr ,goon u'trkrn. De Srfa anderstrundt hem met 
prnnell, T-shIrts tn I..Iadblo!.ken, 1m wat dt ~1ndmn 
tT!J goed kanden !Jtbrulken . 
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Supermensen zijn we niet, maar ons werk stelt wei abnormaal hoge eisen . Hoe kan 't anders. als je het toezicht hebt op de andere 

Nederlandse banken. Ais je de overheid adviseert over het economisch beleid, micro en macro. Ais je de geldcirculatie reguleert en 

het gehele interbancaire girale betalingsverkeer door je computers ziet goon. Ais je de Nederlandse deviezenreserves beheert en 

belegt. Ais je, samen met je Euro-partners , medeverantwoordelijk bent voor het beleid van de Europese Centrale Bank. Ais je v66r 

moet blijven op de nieuwste financiele en monetaire ontwikkelingen. Een heel unieke positie, v~~r mensen die verder heel gewoon 

zijn . Maar zich als professional nu juist voelen aangesproken door onze bijzondere werkomgeving. Aan de ene kant innovatief, 

actueel en dynamisch. Aan de andere kant een eeuwenoude traditie van doordachtheid, betrouwbaarheid en stabiliteit . 

Werkomstandigheden en ontplooiingsperspectieven waarin je als econoom, jurist, HEAO'er, accountant of ICT'er alles kwijt kunt: kennis, 

eNaring, talenten en ambities . In een sfeer die meer casual is dan krijtstreep. Kijk eens op www.dnb.nl en loot ons weten wat je zoekt. 



De Financiele Studievereniging Amsterdam 
(FSA) is de grootste Financiele 
Studievereniging van Nederland! Wij zijn er 
voor financieel georienteerde studenten aan de 

Financiiile 

economische faculteiten van de Universiteitvan 
Amsterdam en de Vrije Universiteit te 
Amsterdam. AJs FSA proberen wij jou in con
tact te brengen met een verscheidenheid aan 

bedrijven, hiertoe organiseren 
wij verschillende projecten. Zo 
zijn er dit collegejaar al een 
aantal zeer geslaagde projec
ten georganiseerd namelijk de 
London Banking Tour, de 
International Banking Cycle, 
de Beroependagen , de 
Accountancy Week, en niet te 
vergeten het Congres. 

Studieverenjging Natuurlijk komen er nog heel 
wat veelbelovende projecten 

A m s t e r dam aan, zo is er de Accountancy 

M&O Linking Pin is de studievereniging voor 
Management & Organisatie aan de Faculteit der 
Economische wetenschappen en Econometrie 
van de Universiteit van Amsterdam. Wij maken 
deel uit van de stichting M&O Nederland waar
bij 4 universiteiten zijn aangesloten. Met dit 
samenwerkingsverband organiseren wij een 
trainingsweekend in Management Centrum De 
Baak in Noordwijk , het Lande!ijk Internet 
Management Game en brengen wij het semi
wetenschappelijke tijdschrift Manager's Clout 
uit. 

leder collegejaar organiseert M&O Linking Pin 
een aantal interessante activiteiten op het 
gebied van bedrijfskunde, management en 
organisatie . Dit jaar organiseren wij de net als 
vorig jaar een studiereis, de Consultancy 
Contest en diverse bedrijfsbezoeken. 

Bovendien staan er voor komend jaar een aan
tal leuke nieuwe activiteiten in planning, zoals 
het Managament Cafe en de Sollicitatie Drive
In 

Als lid van M&O Linking Pin krijg je voorrang 
bij deelname aan onze activiteiten, bovendien 
krijg je drie maal per jaar de Manager's Clout in 
de bus. 

Op dit moment zijn wij op zoek naar bestuur
sleden voor volgend jaar. Ben jij opzoek naar 
een uitdaging en wil je je studie samen met een 
gezellige groep studenten in praktijk brengen. 
Neem dan via onderstaande gegevens contact 
met ons op. Je kan natuurlijk ook klein begin
nen door actief te helpen met het organiseren 
van een activiteit. 

Studjeverenjgjngen 

Tour New York (10-18 mei), de FSA 
Controlling Cycle (IS april, 5,12, IS en 20 men 
waarin studenten bij respectievelijk Yacht, 
Mexx, DSM, Philips en Unilever op bezoek 
gaan om alles te weten te komen over de werk
zaamheden van een controller, de Financial 
Days: 'Market Making' (28,29 april en 8,9 mei) 
waar studenten de kans krijgen een kijkje te 
nemen bij vier verschillende derivaten-handela
ren, te weten: Optiver, IMC trading, Daen 
options, On Floor b.v. Uiteraard is er ook nog 
het Research Project naar India van de zomer. 
Heb je interesse in projectdeelname, projector
ganisatie of misschien zelfs in een jaar FSA 
bestuur, schrijf je dan gratis in op www.fsa.nl . 
of bel 0205256512, ofkom langs kamer EO.12, 
hopelijk tot gauw! 

Voor meer informatie: Kijk op www.linking
pin.org, mail naar info@llinkingpin.org of bel 
0205254297. Je kunt ook altijd even langsko
men op onze kamer E 0.06 in het gebouw van 
de Economische Faculteit en vragen naar 
iemand van het bestuur. 

Marketing Associatie 4i> Amsterdam 
De Marketing Associatie Amsterdam is de stu
dievereniging voor aIle in marketing gei"nteres
seerde studenten van de UvA en VU. Ons doe! is 
een brug te slaan tus sen stlldenten, het 
bedrijfsleven en de beide Amsterdamse univer
siteiten. Om dit te realiseren organiseren wij 
gedurende het hele jaar de meest uiteenlopende 
activiteiten op het gebied van marketing! Ook 
ontvangen onze leden vier keer per jaar ons 
blad InforMAAtie geschreven door studenten, 
professoren en mensen uit het bedrijfsleven. 
Wil je meer informatie over onze activiteiten ga 
dan naar www.maa.to . 

Voor het studiejaar 2003- 2004 zijn wij op zoek 
naar: 
Een nieuw bestuur! 
Wil je bestuurlijke ervaring opdoen, je organi
satietalenten ontplooien, veel (social e) contac-

ten opdoen en ben je geinteresseerd in marke
ting, dan kun je deze interesse verbreden in een 
van de uiteenlopende functies binnen het MAA 
bestuur. De 
beschikbare functies binnen het bestuur zijn: 
voorzitter, vice-voorzitter & coordinator 
activiteiten, externe contacten, secretaris, pen
ningmeester en PRccommissaris. 

Hoofdredacteur! 
Ieder kwartaal brengt de MAA de InforMAAtie, 
het marketingmagazine van de MAA, uir. In 
iedere editie van de InforMAAtie staat een 
bepaald thema centraal. De InforMAAtie biedt 
voor bedrijven tal van mogelijkheden om zich
zelf te presenteren aan de Amsterdamse stu
dent door middel van advertenties , advertori
als, inserts, interviews, enzovoort. Ook docen
ten en oud maa-ers leveren iedere keer weer 

hun bijdrage. Heb jij journalistieke vaardighe
den en affiniteit met marketing, dan zijn wij op 
zoek naar jou! 

Wil je meer informatie over de bestuursfuncties 
en/of over de functie van hoofdredacteur, neem 
dan contact op met het bestuur van de MAA via 
email: bestuur(ji)maa. to of per tel. 020-
5254154. Ook kan je meer informatie vinden op 
onze website: www.maa. to. 

Meest belovende Marketeers wederom afkom
stig uit Amsterdam 
Voor het vierde jaar op rij levert de Marketing 
Associatie Amsterdam de "Meest Belovende 
Marketeers van het jaar". Wil jij volgend jaar 
ook om deze fel begeerde titel meestrijden, 
word dan nu lid van de MAA! Gaan naar 
www.maa.to en schrijfje in! 
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Vakkenevaluaties bij de FEE 

De afdeling Kwaliteitszorg 
De afdeling Kwaliteitszorg Onderwijs heeft tot taak de kwaliteit van het 
onderwijs te bewaken en waar nodig te verbeteren. Een van de middelen 
die de afdeling daarvoor inzet is het verzamelen van gegevens over een 
yak door middel van een systematische vakkenevaluatie. Met behulp van 
deze gegevens kan een 'stand van zaken' worden bepaald met betrekking 
tot een yak en in overleg met de onderwijsgevenden kan bekeken worden 
waar aanpassingen noodzakelijk zijn en hoe deze gerealiseerd kunnen 
worden. Het betreft dan aspecten t.a.v. het ontwerp, de vormgeving en de 
onderwijsuitvoering van het yak. Er wordt naar gestreefd elke drie jaar 
alle vakken aan bod te laten komen. 

Digitale enquetering 
De afdeling Kwaliteitszorg Onderwijs is dit studiejaar begonnen de vak
kenevaluaties te digitaliseren. De enquetes worden op de Blackboard
site van het betreffende yak geplaatst met een aankondiging onder de 
rubriek 'Announcements'. Tevens krijgen jullie een E-mail met een direc
te link naar het (digitale) vragenformulier. Voordeel voor jullie van deze 
digitale wijze van enqueteren is, dat je niet meer direct na een tentamen 
ook nog eens een enqueteformulier hoeft in te vullen, maar dat je het op 
een moment kunt doen dat het jou uitkomt, ergens in de week na het ten
tamen. Voordelen van deze wijze van enqueteren voor de afdeling zijn 
een snell ere en efficientere verwerking van de gegevens via SPSS en de 
mogelijkheid gegevens te kunnen koppelen. Een voorbeeld daarvan is de 
koppeling van jullie ervaringen met een yak aan de tentamenresultaten. 
Om de koppelingen digitaal mogelijk te maken is de vraag opgenomen 
wat je studentnummer is. Dit is alleen om die reden gedaan en de gege
yens worden strikt vertrouwelijk verwerkt! 
Omdat de tijd ontbrak is er afgezien van een proefronde en zijn de digi
tale enquetes direct in het evaluatietraject opgenomen. Dit heeft in een 
aantal gevallen geleid tot het geconfronteerd worden met 'digitale kin
derziektes' die niet voorzien waren, maar waar we gelukkig door jullie 
zelf op zijn gewezen (het door elkaar lop en van vragen op het web, het 
niet kunnen aanklikken van vakjes, het niet kunnen versturen van het 
webdocument). Mede hierdoor is bij een aantal vakken uit het eerste 
semester de res pons erg laag. Inmiddels lijken deze aanvangsproblemen 
door de automatiseringsafdeling opgelost te zijn. 

Respons; betrouwbaarheid van de enquetes 
Het Onderwijsinstituut streeft er voortdurend naar samen met de docen
ten de kwaliteit van haar onderwijs te verbeteren en - gelukkig - met 
resuitaat, gezien het eindoordeel van de onderwijsvisitatiecommissie, 
die onlangs de faculteit heeft 'doorgelicht' op haar onderwijsacademi
sche merites. De afdeling kwaliteitszorg kan dat echter niet bewerkstel
ligen zonder de inbreng en bijdragen van jullie: de studenten. We willen 
je dan ook vragen zoveel mogelijk medewerking te verlenen op het 
moment dat een 'eigen' yak geevalueerd wordt om de aantallen ingevul
de enquetes en daarmee de betrouwbaarheid van de gegevens zo groot 
mogelijk te laten zijn. 

Studenten klankbordgroep 
Naast het invullen van de digitale vragenlijsten heb je ook nog een ande
re, meer persoonlijk gerichte mogelijkheid een bijdrage aan onderwijs
kwaliteit te leveren. Voor een te evalueren yak wordt een studentengroep 
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leks!: Anca Nies en Bert ten Boske 

samengesteld; de klankbordgroep (KBG) die in de periode dat het yak 
aangeboden wordt meestal een drietal keren bij elkaar komt. Je wordt 
uitgenodigd daarin zitting te nemen tijdens het eerste college van het 
yak. De eerste bijeenkomst is een korte kennismakingsbijeenkomst over 
de evaluatieprocedure in het algemeen en wat jullie inbreng kan zijn. Op 
de tweede bijeenkomst wordt, al dan niet naar aanleiding van de uit
komsten van een mini-enquete, ingegaan op hoe het yak tot dusver 
loopt, of er bijstellingen nodig zijn en zo ja welke (dit moet dan in de 
relatiefkorte beschikbare tijd wei haalbaar zijn). De derde bijeenkomst 
vindt plaats onder voorzitterschap van een van de medewerkers kwali
teitszorg onderwijs (Anca Nies, Bert ten Boske). Er wordt gesproken over 
de uitkomsten van de digitale enquetes, de interpretatie ervan en eventu
ele aanpassingen in het yak. Als je in een klankbordgroep zit, kost je dat 
in totaal ongeveer 3 uur. Je krijgt er een boekenbon voor ter waarde van 
E IO,OO en een verklaring van de directeur van het OWl dat je hebt mee
gewerkt aan de kwaliteitsverbetering van het onderwijs. 

Onderstaand voIgt een samenvatting van de resultaten van de enquetes 
met aanvullingen vanuit de klankbordgroep voor Blok I in het studiejaar 
2002/ 2003. 

Resultaten vakkenevaluaties blok I, studiejaar 2002/2003 

In het eerste blok van dit studiejaar zijn IO vakken geevalueerd. Bij een 
yak (Economie I: Macro-economie) waren de evaluatiegegevens echter te 
onbetrouwbaar om conclusies te kunnen trekken. Daarom is in overleg 
met de docent besloten dit yak niet op te nemen in dit artikel. Daarnaast 
loopt er een evaluatie bij twee vakken die het gehele eerste semester in 
beslag nemen (Wiskunde I, Inleiding Onderzoeken en Ontwerpen). Dit 
jaar worden in principe alle Propedeusevakken geevalueerd. Bij de 
Propedeuse Actuariele Wetenschappen & Econometrie & OR vallen er 
echter later in het jaar enkele vakken afwaarbij evaluatie niet dringend 
lijkt. Daarvoor is gekozen om de eerstejaars studenten niet te overstelpen 
met enquetes. Aan de Propedeuse Economie & Bedrijfskunde en Fiscale 
Economie neemt een dusdanig groot aantal studenten deel, dat we niet 
voor ieder yak op alle studenten een beroep hoeven te doen voor de 
enquetering. 

Financial Accounting (153P) 

Respons (digitalej einduragenlijst: 55 studenten 
(30% uan hrt aantal gemailde studenun) 
Eindbespreking klankbordgroqJ: 3 docenten, I student 

Algemeen oordeel over het yak 

Aigemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
(gemiddeld over vier docenten en over colleges/practical 

Algemeen oordeel over de literatuur 
(gemiddelde over het boek en de syllabus) 

Algemeen oordeel over het tentamen 

6,8 

6,6 

6,1 

6,5 

De studenten zijn positief over het yak als geheel. De studenten vinden 
het beginniveau van het yak en de moeilijkheid van de stof goed. De 
docenten geven aan dat de start vanuit het nulniveau een bewuste keuze 
is geweest vanwege de verschillen in vereiste voorkennis. De studenten 



zijn tevreden over de informatie die ze hebben gekregen. RegeImatig 
werd Blackboard geraadpleegd. Bij sommige srudenten was het (nog) 
niet bekend dat je moest 'enrollen'. De srudenten bereidden de colleges 
matig voor. Er werd tijdens de colleges in het algemeen goed opgelet en 
door de srudenten goed actief meegedaan. De studenten vinden wei dat 
ze matig gestimuleerd zijn om actief met de staf aan de slag te gaan. De 
klankbordgroepsrudent geeft aan dat in het werkcollege tach wei vaak 
een siruatie ontstond waarin de docent uitleg gaf. De groepen zijn groot 
waardoor er beperkte mogelijkheden zijn voor discussie. De studenten 
besteedden gemiddeld zo'n 70-75 uur aan dit vak. Dat is ongeveer 53% 
van de tijd die voor het vak staat ( 5 EeTS = 140 uur). De studenten vin
den zeIf dat ze voldoende tijd aan het vak hebben besteed. Wat de klank
bordgroepsrudent betreft zou de tijdsbesteding meer mogen zijn. Men 
heeft de indruk dat er te weinig aan het vak gedaan wordt. Er moet hard 
getrokken worden om respons te krijgen. Oplossing kan zijn om kleine
re groepen samen te stellen, maar dit moet wei mogelijk gemaakt wor
den. De srudenten geven een onvoldoende voor de hoorcolleges als 
geheel. Er doet zich echter een groot verschil voor russ en de studenten 
die 61% ofmeer van de hoorcolleges hebben gevolgd en andere studen
ten. Studenten die 61"10 of meer van de hoorcolleges hebben gevolgd zijn 
een sruk positiever: zij geven de hoorcolleges een (krappe) voldoende. De 
srudenten zijn bij de hoarcolleges met name kritisch over de aspecten: 
het behandelen van de stof op boeiende en heldere wijze en het aangeven 
van de relatie met andere vakken in de opleiding. De meerwaarde van de 
colleges bestand volgens de klankbordgroepstudent uit het gemakkelij
ker kunnen besruderen van de literaruur. De techniek in collegezaal A liet 
overigens te wens en over. De werkcolleges worden in het algemeen goed 
gewaardeerd. De studenten zijn positief over de meeste aspecten ten aan
zien van de werkcolleges. De srudenten zijn tevreden over het boek 
'Financial Accounting: A Global Approach'. De klankbordgroepstudent 
vindt het boek een duidelijke en goede opbouw hebben. Hij vindt ook de 
syllabus goed, in tegenstelling tot de algemene mening van de studen
ten. Het tentamen als geheel wordt positief beoordeeld. Het tentamen 
voldeed in het algemeen aan de verwachtingen van de studenten. Het was 
de srudenten redelijk duidelijk hoe het tentamen beoordeeld zou wor
den. De inzageprocedure was de srudenten echter onvoldoende duide
Iijk. Een docent geeft aan dat de kritiek op de inzageprocedure waar
schijnlijk voortkomt llit het feit dat ten tijde van de enqllcte nog niet 
bekend was dat de antwoorden op Blackboard zijn gezet. 
Er wordt op dit moment door het docententeam nagedacht over de rol 
van de hoorcolleges binnen het vak. 
Verder zal voortaan de inzageprocedure voor het tentamen zowel op het 
tentamen zeIf als op Blackboard vermeld worden. 

Micro-economie (J 6SP) 

Respons (schrijtelijke) eindlJragenlijst: 142 studenten 
(37% \Jan de 387 inschrijIJin9en op het tentamen) 
Eindbe'preking kl.nkhordgrocp, 4 docen«n. I , tudent 

Aigemeen oordeeI over het vak 

Aigemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
(gemiddeld over alle docenten) 

Aigemeen oordeel over de literaruur 
(gemiddeIde over het boek en de reader) 

Aigemeen oordeel over het tentamen 

6,8 

6,1 

6,3 

De studenten zijn positief over het vak als geheel. Een meerderheid van 
de studenten vindt het een interessant vak. De docenten zijn tevreden 
over hoe het vak verJopen is in organisatarische en logistieke zin. De sla
gingspercentages vielen echter zeer tegen, wat veroorzaakt werd door de 
geringe zelfwerkzaamheid van de studenten. De docenten hebben erva
ren dat het door de roostering van het vak in zeven weken wei erg snel 
ging voor de srudenten. Het beginniveau van het vak wordt als goed erva-

VakkenEvaluaties 

reno Zowel docenten als ook de klankbordgroepsrudent hebben ervaren 
dat micro-economische voorkennis vanuit het vwo kan leiden tot een 
onderschatting van de moeilijkheid van de staf. De docenten lopen aan 
tegen een tekort aan rekenvaardigheden bij de studenten. Ook is bepaal
de wiskunde-voorkennis nodig, die door de nieuwe, niet meer volledig 
parallelle programmering, niet voldoende aanwezig was. De moeilijk
heid van de stof wordt door de studenten als goed ervaren. Ongeveer 
tweederde van de studenten is tevreden over de beschikbare informatie 
over dit vak. De studenten hebben gemiddeld 72 uur besteed aan het vak. 
Dat is 32% van de tijd die voor het vak staat (8 credits = 224 uur). Hoewel 
de tijdsbestedingen zeer uiteenlopend zijn heeft geen enkele student de 
normtijd besteed. De meeste studenten vinden dan ook niet dat ze vol
doende tijd in het vak hebben gelnvesteerd. Ook de docenten zijn van 
mening dat de srudenten te weinig tijd aan het vak hebben besteed. De 
colleges werden gemiddeld genomen slecht voorbereid. De srudent uit 
de klankbordgroep geeft aan dat het een stimulans zou zijn als er punten 
taegekend zouden worden voor het maken van de opgaven. De docenten 
zijn echter van mening dat de voortgangstaets en ook de experimenten 
onder andere bedoeld zijn als stimllians om actief met het vak aan de slag 
te gaan. Een docent oppert dat misschien iets gedaan kan worden met de 
cases in het boek. De meeste studenten waren tijdens de colleges oplet
tend en een meerderheid van de studenten deed oak actief mee. Een 
minderheid van de srudenten vindt dat ze in dit vak goed gestimuleerd 
werd om actief met de staf aan de slag te gaan en om de staf vanuit een 
kritische ins telling te benaderen. De studenten zijn positief over de hoor
colleges in zijn algemeenheid, en ook over de meeste aspecten zijn de 
studenten tevreden. Het enige aspect dat onvoldoende scoort betreft het 
aangeven van de relatie met andere vakken. De srudenten zijn met name 
zeer te spreken over de goede OpbOllW van de colleges. De studenten zijn 
eveneens positief over de werkcolleges van aile docenten in zijn alge
meenheid, en ook over aile aspecten zijn ze tevreden. Het meest positief 
zijn de srudenten over het feit dat moeilijke onderwerpen zonodig nog 
eens extra werden uitgelegd. De studenten zijn positief over het boek, en 
iets minder positief over de reader. De klankbordgroepstudent geeft aan 
dat in de reader weinig tijd wordt besteed in de colleges, waardoor deze 
oak slecht gelezen wordt. Een docent geeft aan dat de reader bedoeld is 
om over te discussieren, maar als niemand de artikelen leest dan wordt 
er ook niet over gediscussieerd. Er worden enkele suggesties gedaan am 
die artikeIen een duidelijkere plaats te geven in de werkcolleges. De stu
denten geven het tentamen in zijn algemeenheid een voldoende. Voor 
ongeveer de heIftvan de studenten voldeed het tentamen echter niet aan 
hun verwachtingen. Erwas voldoende tijd om het tentamen te maken, en 
over de omstandigheden waarin het tentamen gemaakt moest worden is 
men redelijk tevreden. De beoordelingswijze was voor een meerderheid 
van de studenten wei dllidelijk, de inzageprocedure daarentegen niet. 
Zowel het marktexperiment als het publiek goed experiment hebben 
voar iets minder dan de helft van de studenten bijgedragen aan het wek
ken van interesse in en het verhelderen van de leerstaf. Voor het prijsdi
scriminatie experiment geldt dat maar voor een kleine groep srudenten. 

Voar het komend jaar zullen de leerdoelen van de verschillende onderde
len van het programma en de samenhang daarrussen duidelijk vermeId 
worden, evenals een aanduiding van de wiskundekennis en reken
vaardigheden die voor het vak nodig zijn. Verder zal de reader een duide
lijkere plek krijgen in het programma. Oak zal nagegaan worden hoe 
effectief de voortgangstaets is am studenten te stimuleren actief met 
vakken aan de slag te gaan. Afhankelijk van wat daar llitkomt zal beke
ken worden of er eventueel op het vak toegespitste taken/opdrachten -
met daaraan een beoordelingscomponent gekoppeld - ingevoerd kunnen 
worden om studenten tot leeractiviteiten te stimuleren. 
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Data-analyse (2ISPo3) 
Helaas bleken de op basis van de ingevulde enquetes uitgevoerde analy
ses diverse fouten te bevatten die een betrouwbare interpretatie onmoge
Jijk maakten. Er is daarom besloten de enqueteresultaten niet te verwer
ken, en aileen de eindbespreking met de klankbordgroep als studenten
input voor de evaluatie mee te nemen. 
In deze bespreking kwam naar voren dat het theoretisch concept van het 
yak niet goed was overgekomen. Ook bleek de voorkennis overschat te 
zijn. De studenten zijn van mening dat de tijd die het werken aan de ver
slagen hen gekost heeft niet in verhouding staat tot hetgeen ze ervan 
geleerd hebben. Over de eerste colleges zijn de studenten positief. Later 
in het yak vonden ze de colleges moeilijk worden, en ook het tempo werd 
toen wat te hoog. Ze zijn positief over de wijze waarop het practicum 
begeleid werd. Ook over het boek zijn de studenten tevreden: er wordt 
een goede uitleg gegeven van de theorie. De studenten maken enkele kri
tische opmerkingen over het tentamen. Ze vonden het oefententamen 
niet representatief. Dit is vooraf door de docent duidelijk gemaakt aan de 
studenten en er is aangegeven dat het daarom nodig was het college te 
volgen. De studenten zijn echter van mening dat er tijdens het yak te wei
nig oefeningen waren op tentamenniveau. 

Het komende jaar zal er meer geoefend worden met de theoretische 
grondslagen door geschikte oefeningen aan te bieden. Dit kan in het 
practicum gebeuren met bestaand materiaal. Het practicum krijgt dan 
meer het karakter van een werkcollege met aandacht voor the ore tisch 
inzicht en conceptuele kennis die nodig is om het tentamen te halen. 
Omdat gebleken is dat studenten hun voorkennis overschatten, zal er in 
het begin van het yak een opdracht gegeven worden die ze moeten inle
veren, waaruit hun daadwerkelijke conceptuele kennis en inzicht blijkt. 
Dit is zowel een belangrijk checkpunt voor de docent als voor de studen
ten zelf. Het schrijven van een verslag zal beperkt worden tot een verslag 
aan het einde van de cursus met een enkele probleemstelling, eventueel 
uniek voor een koppel. AIle belangrijke informatie voor de studenten zal 
voor de start van het yak op Blackboard geplaatst worden (digitale stu
diewijzer). Hiervan maakt in elk geval een verdere operationalisering van 
de leerdoelen en een studielastoverzicht per week deel uit. 

Wiskunde AEO I (220POS) 

Respons (diaitale) eindvraaenlijst: 14 studenten 
(23% van her aanta l van 60 tentameninschrUvinaen) 
Eind~spreking klankbordg'oep, I doceU!. 5 .ruden.en 

----------~~~-

duidelijk was. Verder gaf het kunnen lezen van de Acrobat Reader files 
sams problem en. Ook vonden de studenten de syllabus te beknopt. De 
studenten bereidden de colleges matig voor. WeI waren de studenten tij
dens de colleges over het algemeen zeer oplettend en deden ze actief 
mee. De studenten vinden dat ze in dit yak goed gestimuleerd zijn om 
actief me de stof aan de gang te gaan . Ze besteedden gemiddeld zo'n 95-
100 uur aan dit vak.. Dat is ongeveer 70 % van de tijd die voor het yak 
staat (5 ECTS = 140 uur). De studenten vinden zelf dat ze voldoende tijd 
aan dit yak besteed hebben. Het voorbereiden van de hoorcolleges was 
niet noodzakelijk; de toepassing kwam aan bod in de opvolgende werk
colleges , die wei voorbereid moesten worden. De studenten zijn positief 
over de hoorcolleges als geheel. De studenten zijn kritisch over het 
aspect 'het aangeven van de relatie met andere vakken in de opleiding'. 
Over aile andere aspecten zijn de studenten positief. Met name de 
opbouw van de colleges en het op boeiende en heldere wijze behandelen 
van de stof wordt door de studenten zeer gewaardeerd. De studenten zijn 
eveneens positief over de werkcolleges. De studenten geven een mime 
voldoende voor het dictaat 'Logica en Verzamelingenleer'. De klank
bordgroepleden geven aan de syllabus erg summier te vinden. Wei wordt 
het op prijs gesteld dat de syllabus in het Nederlands is. De studenten 
zijn tevreden over het tentamen als geheel. Er was mim voldoende tijd 
om het tentamen te maken. Het tentamen voldeed aan de verwachtingen. 
Het proeftentamen heeft daaraan bijgedragen. De inzageprocedure was 
bij de studenten niet bekend. In ditvak zijn ook opdrachten gegeven aan 
de studenten. De klankbordgroepstudenten vinden het aantal aan de 
hoge kant. De moeilijkheidsgraad vinden ze goed. Ook vinden ze dat de 
opdrachten stimuleren om met het yak aan de slag te gaan en ze voorko
men dat je pas aan het eind van hetvak bij naderingvan het tentamen aan 
het werk gaat. Ze vinden dat de algemene opdrachten het voordeel heb
ben dat er wordt samengewerkt en overlegd. 
De semesterindeling vereist een andere onderwijsorganisatie, bijvoor
beeld het tentamen in de roostervrije periode of het overhevelen van 
opdrachten naar deze periode. De syllabus zal opnieuw worden bezien; 
er zullen onder andere meer voorbeelden in worden opgenomen. De 
inzageprocedure zal worden opgenomen in de vakinformatie. Het aantal 
opdrachten zal worden beperkt. Er wordt gedacht aan twee individuele 
en drie algemene opdrachten. 

Organisatie-inrichting (bv/602S) 

Respons (schrifrelijke) eindvraaenlUst: 48 studenten 
(104% van her aantal van 46 tentameninschrijvinaen) 

Aigemeen oordeel over het yak 7,2 Eindbespreking Idankbordgr<><p, 2 dottn",". 4 >lud."",n 

Algemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
(gemiddeld over beide docenten en over colleges/practica) 

7 ,6 Algemeen oordeel over het yak 6,9 

Algemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
Algemeen oordeel over de literatuur 6,6 (gemiddeld over beide docenten) 
(gemiddelde over het dictaat) Algemeen oordeel over de literatuur 
Aigemeen oordeel over het tentamen 6,6 (gemiddelde over het boek en de reader) 

De studenten geven een mime voldoende voor het yak in zijn algemeen
heid. De klankbordgroepleden vinden de verdeling hoorcollege / werk
college goed. Ook vinden ze de uitleg van de stof goed. Wei vinden ze dat 
de stof in het begin snel ging. Van de huiswerkopdrachten vonden aile 
leden van de klankbordgroep een stimulerende werking uitgaan. De 
docent geeft aan eerst hard aan de studenten te hebben moeten trekken. 
Met de opdrachten begonnen de studenten het leuk te vinden aan het yak 
te werken. De studenten vonden het een zeer interessant yak. De studen
ten vinden het beginniveau van het yak en de moeilijkheid van de stof 
goed. De docent geeft aan dat voor dit yak geen expliciete voorkennis ver
eist is. Het yak geeft een inleiding in de voor de studenten nieuwe wis
kunde welke in de vervolgvakken nader wordt uitgewerkt. De studenten 
zijn niet geheel tevreden over de informatie die ze gekregen hebben over 
dit yak. Voor een aantal studenten duurde het even voordat Blackboard 
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Algemeen oordeel over het tentamen k 

C" De beoorddinlJ htgt plaatsgevonden op basi5 van dnt papers; daarovtr iSlJttn algemeen 
Dordeel bekend. Zie verder opmerkinlJen in tekst.) 

De opzet van dit yak had een experimenteel karakter, omdat het een eer
ste yak betreft in het kader van de nieuwe studierichting Bedrijfskunde. 
De studenten zijn positief over het yak als geheel en vinden het een inte
ressant yak. Ook de klankbordgroep-studenten vinden het een interes
sant yak dat goed te volgen was. Een student geeft aan het goed te vinden 
dat er elke week gelezen moest worden, waarbij het een goede stimulans 
was dat je tijdens de colleges naar voren geroepen kon worden. Een 
docent heeft als belangrijkste knelpunt ervaren dat er veel niveauverschil 
binnen de groep was (,echte' tweedejaars, ouderejaars, HBO-ers). Zijn 
voorkeur gaat uit naar verschillende groepen met dezelfde vooroplei
ding. Het beginniveau van het yak en de moeilijkheid van de stof worden 



als goed ervaren door de studenten. Ongeveer de helft van de studenten 
is tevreden over de beschikbare informatie over ditvak. De link tussen de 
bedrijfskundevakken was niet goed duidelijk, wat te maken had met een 
gebrekkige informatievoorziening over de voorlichtingsbijeenkomst 
daarover. Ook bleek dat, ondanks overleg met de docent van Inleiding 
Onderzoeken en Ontwerpen, de koppeling tussen deze vakken voor de 
studenten onvoldoende duidelijk was. De studenten hebben gemiddeld 
ongeveer 72 uur besteed aan het yak. Dat is 51% van de tijd die voor het 
yak staat (5 credits = 140 uur). De tijdsbestedingen zijn wei zeer uiteen
lopend. Ongeveer tweederde van de studenten vindt dat ze voldoende tijd 
in hetvak hebben gelnvesteerd. De klankbordgroepstudenten vinden dat 
ze door de aanwezigheidsplicht en de noodzakelijke voorbereiding flink 
met het yak bezig zijn geweest. De docent geeft aan dat het niveau van het 
yak dus wat hoger mag worden. De colleges werden gemiddeld genomen 
redelijk voorbereid. De meeste studenten waren tijdens de colleges oplet
tend en ruim de helft van de studenten deed ook actief mee. Een docent 
geeft aan dat de studenten in de loop van het yak steeds actiever werden, 
maar dat het toch moeilijk blijft om echte interactiviteit te realiseren . Dat 
heeft te maken met de groepsgrootte en met de opstelling in de zaal. De 
meeste studenten vinden dat ze in dit yak goed gestimuleerd werden om 
actief met de stof aan de slag te gaan en om de stof vanuit een kritische 
ins telling te benaderen. De studenten zijn positief over de werkcolleges 
van beide docenten in zijn algemeenheid, en ook over de meeste aspec
ten zijn de studenten tevreden. Het enige aspect dat onvoldoende seaort 
betreft het aangeven van de benodigde voorkennis. De studenten zijn 
met name zeer te spreken over de gelegenheid die er was voor interactie 
tussen docent en studenten en over de voorbeelden en praktijktoepassin
gen die gegeven zijn. De klankbordgroepstudenten vinden dar de eisen 
en verwachtingen goed zijn aangegeven, en ook zijn ze tevreden over de 
voorbeelden en over de interactie. Een docent is van mening dat de inter
actie beter zou kunnen. Ook vielen de presentaties van de studenten hem 
tegen. De studenten beoordelen het boek net wei en de reader net nier 
voldoende. Ze vonden het boek eenvoudig en weinig kritisch. Zowel de 
docenten als klankbordgroepstudenten geven aan dar de papers goed 
bevallen zijn. De studenten zijn echter wei kritisch over de beoordeling 
en over de formulering, vooral bij het eerste paper. De docent is ook van 
mening dat de eerste opdracht niet goed over kwam. De klankbord
groepstudenten geven aan dat ze het belangrijk vinden dat bij de beoor
deling dezelfde normen voor beide groepen gehanteerd worden. De stu
denten zijn positief over de opzet dat het eerste paper door vier personen, 
het tweede door twee person en en het derde paper individueel geschre
yen moest worden. 
Voor het komende jaar zullen de leerdoelen van de opdrachten per keer 
(beter) worden aangegeven. Ook zal de benodigde voorkennis expli
ciet(er) vermeld worden. De docenten zuBen zoeken naar een alternatief 
voor het dit jaar gebruikte boek van Daft. Er zal een betere afstemming 
tussen dit yak en het yak Schriftelijke Vaardigheden' nagestreefd worden. 
Verder verdient de "klantenmix" aandacht: HBO-ers, ouderejaars en 
tweedejaars. Wellicht kan een indeling gemaakt worden in 
(werkstuk)groepen of discussiesubgroepen per specifieke categorie. 

Econometrie 3 (vv/740J) 

Re.spons (digitale) eindvragenlijst: 5 studenten 
(25% van het aantal van 20 tentameninschrijvingen) 
Eindbesprtking kJ;;mkbordgroep: cOt1rdinerend docent. 4 studenttn 

Algemeen oordeel over het vak 

Aigemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
(gemiddeld over colleges/practical 

Algemeen oordeel over de literatuur 
(gemiddelde over her boek en via Bb verspreide reksren) 

7,2 

6,9 

VakkenEvaluaties 

De studenten zijn positief over het yak als geheel. De klankbordgroep
studenten vinden het een interessant en goed gegeven yak. De opzet van 
het yak met de wekelijkse verplichtingen heeft hen geholpen vee I te 
doen. Het gaat in dit yak echt om het begrijpen van de stof, wat de stu
denten goed vonden. Zowel de docent als de klankbordgroepstudenten 
geven aan dat er sprake was van een voorkennis-probleem. Dit betreft 
zowel (matrix)algebra als statistiekkennis. De studenten vinden de moei
Iijkheid van de stof goed. De studenten zijn tevreden over de beschikba
re informatie over dit yak. De klankbordgroepstudenten had den graag 
meer informatie gehad over wat ze in het tentamen konden verwachten. 
De Blackboardsite is door de studenten als redelijk nuttig ervaren. 
De studenten hebben gemiddeld ongeveer ro8 uur besteed aan het yak. 
Dat is ruim driekwart van de tijd die voor het yak staat (5 credits = 140 

uur). De studenten zijn gemiddeld genom en redelijk tevreden over hun 
tijdsbesteding aan dit yak. De docent geeft aan dat de bestede tijd per 
week (7 uur gemiddeld) voldoende is om het yak te kunnen blijven vol
gen en de opdrachten te maken, maar het is niet genoeg om de theorie 
goed te begrijpen, verbanden te leren zien en te kunnen stoeien met de 
stof. Ais de opdrachten aileen gemaakt zouden kunnen worden als ook 
de theorie echt begrepen is, dan zouden sommige studenten meer tijd 
gaan besteden, andere studenten niet. De colleges werden gemiddeld 
genomen redelij k voorbereid door de studenten. De stof werd niet al voor 
de hoorcolleges doorgenomen, maar wei werden de werkcolleges over 
het algemeen goed voorbereid. De studenten waren tijdens de colleges 
oplettend en de meeste deden ook actief mee. Tijdens het computerprac
ticum werkten ze volgens de docent zeer geconcentreerd aan de 
opdrachten.De meeste studenten vinden dar ze in dit vak goed gestimu
leerd werden om actief met de stof aan de slag te gaan en om de stof van
uit een kritische ins telling te benaderen. De studenten zijn zeer positief 
over de colleges. Ze zijn met name zeer te spreken over de interesse die 
de docent gewekt heeft in de leerstof, over de structuur en de grote lijnen 
die zijn aangegeven en over de gelegenheid die er was voor interactie tus
sen docent en studenten. Het minst positief zijn ze over de hoeveelheid 
voorbeelden en (praktijk)toepassingen die gegeven zijn . De klankbord
groepstudenten vonden de colleges heel helder in aile opzichten. Aile 
vragen werden direct en goed beantwoord. Ze vonden het ook heel pret
tig dat er voldoende ruimte was om vragen te stellen tijdens de colleges. 
De studenten zijn eveneens positief over de com purerpractica. De klank
bordgroepstudenten von den de practica een goede stimulans om met de 
stofbezig te zijn. De stofvan de wekelijkse toets sloot goed aan op het 
practicum. De meningen over het boek lopen zeer uireen. De klankbord
groepstudenten zijn positief over het boek. Het lage oordeel van een aan
tal studenten zou mogelijk verklaard kunnen worden doordat het boek in 
het begin van het yak niet beschikbaar was. Over de via Blackboard ver
spreide teksten zijn aile studenten positief. 
De studenten zijn verdeeld over de mate waarin de intensiteit van het yak 
hen gestimuleerd heeft. De klankbordgroepstudenten spreken allemaal 
hun voorkcur uit voor een looptijd van zeven weken. De wekelijkse toets 
wordt door de meeste studenten als prettig ervaren, maar het ontbreken 
van voorbereidingsdagen voor het tentamen vindt men zeer onwenselijk. 
Zowel de klankbordgroepstudenten als de docent willen graag een stu
dieweek tussen de colleges en het tentamen. De studenten zijn gematigd 
positief over het tentamen. Het voldeed voor sommige studenten redelijk 
goed, maar voor andere in iets minder mate aan hun verwachtingen. 
Ondanks het proeftentamen was het de klankbordgroepstudenten voor
af niet duidelijk dat het tentamen iets anders toetste dan de wekelijkse 
opdrachten. De meeste studenren zijn wei tevreden over de beschikbare 
tijd en de omstandigheden waarin het tentamen gemaakt moest worden. 
De wijze waarop het rentamen beoordeeld zou worden was voor een 
meerderheid van de studenten duidelijk, evenals de inzageprocedure. 

Algemeen oordeel over her tentamen 6,6 De door te voeren verbeteringen zuBen afgestemd worden op de aanpas-
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singen die plaats zullen vinden bij de vakken Econometrie I en 2. Er zal 
een herschikking van onderwerpen plaatsvinden waardoor er bij 
Econometrie 3 sneller door de eerste hoofdstukken van Verbeek gegaan 
kan worden, zodat er extra ruimte ontstaat om meer inhoud te geven aan 
feitelijke afleiding en bewijsvoering. Het is de bedoeling via blackboard 
formele vrij algemene bewijzen bij ieder hoofdstuk te verstrekken, en 
begrip daarvan ook bij de wekelijkse toetsen te verifieren. Sommige van 
de afgelopen jaar vrijblijvend verstrekte quizvragen zullen dan dus tus
sentijds getoetst gaan worden, zodat de studenten zich niet louter rich
ten op het in staat zijn de EViews opdrachten goed te kunnen maken, 
maar ook de theorie al meteen intensief bestuderen. Er zal geprobeerd 
worden iets meer ruimte in te lassen voor zelfstudie vlak voor het tenta
men, zonodig door de meeste stof in zes weken te behandelen. Er zal 
beter aangegeven worden welke feitelijke kennis absoluut noodzakelijk 
is bij aanvang van de cursus. Die kennis zal ook bij de wekelijkse toetsen 
getoetst worden, en het eventueel ontbreken van die kennis zal met zeer 
lage cijfers afgestraft worden. Ook zal beter aangegeven worden dat het 
eindtentamen een ander karakter heeft dan de wekelijkse tussentoetsen. 
De beoordelingscriteria van de tussentoetsen zullen vermeld worden. Bij 
de volgende curs us zullen de practicumopdrachten beter worden opge
bouwd, zodat de graad van complexiteit meer geleidelijk over zes weken 
wordt opgevoerd, en ook duidelijker kan worden aangegeven wat precies 
de leerdoelen per practicumweek zijn. In zijn algemeenheid zullen 
bovendien de leerdoelen per week en hun samenhang vermeld worden, 
en er zal een aanduiding komen van de studielast per onderdeel per week 
en voor het tentamen. 

Simulatie (VV/74IO) 

Respons (di.gitale) eindvra.'lenlijst: 13 studenten 
(59% van het aantal van 22 tentameninschrijvin.'len) 
Eindbespreking k1ankbordgroep: I dace-nr, 3 srudemen 

hebben. De studenten zijn kritisch over de inhoud en het nut van het eer
ste college. Het lesgeven op zich wordt door de studenten wei 
gewaardeerd. Over de overige hoorcolleges zijn de studenten positief. 
De studenten geven een voldoende voor de computerpractica. Tijdens de 
practica wordt al feedback gegeven. De studenten kunnen ook op ande
re tijden aan hun opdrachten werken; er is ook dan vaak een docent aan
wezig. De studenten geven een ruime voldoende voor het boek 
'Simulation Modeling and Analyses. Ze vinden het boek wei interessant, 
maar voor het tentamen is het niet nodig. Dan kan worden volstaan met 
het dictaat, waarop het bock een aanvulling is. Het tentamen wordt op 
een ruime voldoende beoordeeld. Het oefententamen was een goede 
voorbereiding. Het was de studenten duidelijk hoe het tentamen 
beoordeeld zou worden. Ook de inzageprocedure was de studenten vol
doende duidelijk. 

De eerste opdracht zal aangepast worden. Een deel van die opdracht zou 
ondergebracht kunnen worden bij Programmeren B. Overwogen wordt 
om bij deze opdracht aileen de basis van het programma aan te rei ken 
waarna de studenten er zelf mee verder kunnen. De tijdsbesteding wordt 
dan evenwichtiger tussen de eerste en de tweede opdracht (die de stu
denten ook interessanter vinden) verdeeld. De docent zal beter aangeven 
wat in een bepaald college behandeld zal worden. Er zal bekeken worden 
ofhet boek weI gebruikt kan worden. Spellingsfouten en incorrecte ver
wijzingen worden uit het dictaat gehaald. 

Programmeren A (stv/3506) 

Respons (di.'litale) eindvragenlijst: 19 studenten 
(31% van het aantal van 61 tentameninschrijvingen) 
Eindbespreking kIankbordgroep: roordiner~nd docent. I student 

Aigemeen oordeel over het vak 

AJgemeen oordeel over het lesgeven van de docent 

6,7 

6,2 
AJgemeen oordeel over het yak 5,9 (gemiddeld over beide docenten en over colleges/practica) 

Aigemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
(gemiddeld over beide docenten en over colleges/practica) 

6,5 AJgemeen oordeel over de literatuur 
(gemiddelde over het boek en het dictaat) 

6,2 

Algemeen oordeel over de Iiteratuur 6,6 
(gemiddelde over het boek en het dictaat) 

Algemeen oordeel over het tentamen 6,7 

De studenten geven een krappe voldoende voor het yak als geheel. De 
werkdruk wordt door de klankbordgroep als hoog ervaren. De eerste 
opdracht kostte de studenten veel tijd wat deze minder leuk maakte. 
Naar de mening van de klankbordgroep is dit de verklaring voor het wat 
tegenvallende algemene oordeel. Positief vindt de klankbordgroep de 
colleges, met name de opbouw, het gebruik van sheets en de duidelijk
heid die gegeven werd over wat men moest kennen. Ook de docent 
ervaart de werkdruk als hoog, met name de voorbereiding van de colle
ges en het verwezenlijken van de noodzakelijke aanpassingen voor het 
zeven-wekensysteem. De studenten vinden het een interessant yak. Het 
beginniveau en de moeilijkheidgraad van het yak worden als goed erva
reno De docent geeft aan dat altijd de afweging is wat bij de aanvang van 
het yak herhaald moet worden en wat niet. Hij legt meestal de basis weI 
uit. Naar zijn mening kan hetvak moeilijker. De studenten zijn tevreden 
over de informatie die ze gekregen hebben over dit yak. De studenten 
bereidden de colleges matig voor. Wei waren ze tijdens de colleges oplet
tend en deden ze over het algemeen redelijk actief mee. De studenten vin
den dat ze redelijk gestimuleerd zijn om actief met de staf aan de slag te 
gaan. De klankbordgroepleden vinden wei dat er te weinig tijd was om 
zich verder in de staf te verdiepen waar het gaat om de staf met een kri
tische ins telling te benaderen. De docent vindt dat voor dit yak ook min
der relevant. De studenten besteedden gemiddeld zo'n Il5-I20 uur aan 
dit yak. Dat is ongeveer 84% van de tijd die voor het yak (5 ECTS = 140 
uur). De studenten vinden dat ze voldoende tijd in dit yak geinvesteerd 
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Aigemeen oordeel over het tentamen 7,6 

De studenten zijn positief over het yak als geheel, en vinden het een inte
ressant yak. De docenten zijn dit jaar meer tevreden dan vorig jaar over de 
uitslag, terwijl er strenger is nagekeken. Er lag dit jaar meer nadruk op 
het practicum en op de opdrachten.Het beginniveau van het yak wordt 
als goed ervaren. Het is een yak waarvoor geen specifieke voorkennis 
nodig is. Ruim eenderde van de studenten vindt de inhoud van het yak 
zelf te moeilijk, de overige studenten vinden de moeilijkheid goed. De 
helft van de studenten is tevreden over de beschikbare informatie over dit 
yak. De meningen over de Blackboard-site zijn zeer uiteenlopend, maar 
de meeste studenten zijn positief. Ze hebben regelmatig de Blackboard
site geraadpleegd, en ongeveer de helft van de studenten geeft aan veel 
aan Blackboard gehad te hebben. De studenten hebben gemiddeld onge
veer 83 uur besteed aan het yak. Dat is 59% van de tijd die voor het yak 
staat (5 ECTS = 140 uur). De meeste studenten vinden dat ze voldoende 
tijd aan dit yak besteed hebben. De klankbordgroepstudent merkt op dat 
aileen de verplichte opgaven gemaakt werden. De docent geeft aan dat 
het yak parallelliep aan vakken die als belangrijker beschouwd werden, 
waardoor studenten daaraan meer tijd besteedden. De colleges werden 
gemiddeld genomen slechtvoorbereid door de studenten. Voorbereiding 
is met name belangrijk voor het practicum. Tijdens de colleges was een 
deel van de studenten naar eigen zeggen oplettend en actief, maar een 
ander deel niet. De docent geeft aan dat er tijdens het hoorcollege, waar
schijnlijk mede door de gebrekkige voorbereiding, weinig actief werd 
meegedaan. Hoewel het practicum het belangrijkste is, zou het yak wei 
moeilijk zijn zonder hoorcolleges. Om meer interactie te bereiken zou de 
groep misschien in tweeen gesplitst kunnen worden. Ook zou het goed 



kunnen werken om studenten voorafiets op Blackboard te laten zetten. 
De studenten vinden dat ze in dit vak gestimuleerd werden om actief met 
de stof aan de slag te gaan. Ze zijn weinig gestimuleerd om de stof van
uit een kritische instelling te benaderen. De docent geeft aan dat die 
mogelijkheid er wei is, maar dat studenten er zelf mee aan de slag moe
ten. De studenten zijn niet erg positief over de hoorcolleges in zijn alge
meenheid. Wei zijn ze tevreden over de hoeveelheid voorbeelden en 
(praktijk)toepassingen die gegeven zijn, over de mogeJijkheden die 
geboden zijn om met de stofte oefenen en over de feedback die ze kre
gen op gemaakte opdrachten. Over diverse andere aspecten zijn de stu
denten -gemiddeld genomen - niet zo tevreden. De studenten zijn posi
tief over de computerpractica. De studenten zijn met name zeer te spre
ken over de mogelijkheden om met de stof te oefenen en over de gele
genheid die er was voor interactie tussen docent en studenten en tllssen 
studenten onderiing. De docent overweegt om studenten individueel de 
opdrachten te laten maken. De student geeft aan dat je dan vee I meer 
leert, omdat je gedwongen wordt zelf na te denken. Ruim de helft van de 
studenten vindt de moeiIijkheid van de opdrachten bij de computerprac
tica goed; iets minder dan de helft van de studenten vindt ze te moeilijk. 
De opdrachten die met Delphi uitgevoerd moesten worden, waren moei
Jijker dan de Pascal-opdrachten. Delphi gaat echter verder afgebouwd 
worden. De studenten geven het boek een krappe voldoende. De docent 
geeft aan dat bij afbouw van Delphi beter een andere literatuurkeuze 
gemaakt kan worden. De syllabus krijgt een ruime voldoende. De leer
stof van Delphi zou wellicht ook in de syllabus opgenomen kunnen wor
den. De studenten zijn positief over het tentamen in zijn algemeenheid. 
Het voldeed redelijk aan de verwachtingen van de studenten. De oms tan
digheden waarin het tentamen gemaakt moest worden waren voor de 
meeste studenten goed, en ook was er voldoende tijd beschikbaar. Het 
was het de meeste studenten niet goed duidelijk hoe het tentamen 
beoordeeld zou worden en hoe het ingezien kon worden. Op het tenta
men is echter wei gerefereerd aan een document met beoordelingscrite
ria waarover de studenten beschikten. De docent is van mening dat het 
tentamen dit keer misschien wat te gemakkelijk was. 

Er zal nagegaan worden of de groep bij het werkcollege in tweeen 
gespJitst kan worden, zodat het werkcollege-karakter beter uit de verf 
kan komen. Het computerpracticum zal verplicht worden en er gaat 
gewerkt worden met een student per PC .wekelijks zal er tenminste een 
programmeeropgave op het practicum afgevinkt worden en in totaal 
wordt twee of drie keer schriftelijk een opdracht ingeleverd en nageke
ken.Op het college worden andere opgaven (na)besproken, met name de 
opgaven die zinvol zijn als voorwerk voor andere opgaven. De oefening 
in de Delphitaal zal verminderd worden tot het allernoodzakelijkste. Dit 
betekent ook wijzigingen in de Iiteratuur. Het college gaat voortaan 
expliciet niet uit van voorbereiding maar het practicum des te meer weI. 
Het belang van het vak komt ter meerdere motivatie op blackboard. 

Wiskunde AEO V (stv/3514) 

Rtspons (di.gitale) eindvragenlij5t: z 3 studenten 
(51% van het aantal van 45 tentameninscltrijvingen) 
Ejndbc:s.preking kliinkbordgroep: 3 dOCfnten, 3 studenten 

Algemeen oordeel over het vak 

AIgemeen oordeel over het lesgeven van de docent 
(gemiddeld over docenten en over colleges/practical 

Aigemeen oordeel over de literatuur 
(gemiddelde over het boek) 

Aigemeen oordeel over het tentamen 

6,6 

6,2 

6,7 

De studenten geven een ruime voldoende voor het vak als geheei. Ze vin
den het een interessantvak. De werkcolleges waren 'echte' werkcolleges: 
puzzelen voor het bordo Nadelig vond men de wisseling van docent. Een 

VakkenEvaluaties 

docent geeft aan dat de wisseling van docent niet te vermijden was door 
de onderwijstaakverdeling. Onder invloed van de invoering van de BaMa 
waardoor het vak van negen naar zes weken ging ontstond in de loop van 
het vak een onevenwichtige studiebelasting. De studenten vinden het 
beginniveau van het vak alsmede de moeilijkheid van de stof aan de hoge 
kant. De studenten zijn redeIijk tevreden over de informatievoorziening 
voor het vak. De studenten bereidden de colleges matig voor. Er werd wei 
tijdens de colleges goed opgelet en actief meegedaan. Een docent geeft 
aan dat de nieuwe BaMa structuur ook door de studenten ervaren moet 
worden; ook van hen wordt een cultuuromslag gevraagd. Een klank
bordgroepstudent heeft het als prettig ervaren dat een docent bij demon
stratie rechtstreeks naar de studenten toe gaat. De docent vindt deze aan
pak een van de methodes om studenten de aandacht erbij te laten hou
den. De studenten hebben gemiddeld zo'n lIS -120 uur aan dit vak 
besteed. Dat is ongeveer 86% van de tijd die voor het vak (S credits = 140 
uur). De studenten vinden dat ze voldoende tijd in het vak gelnvesteerd 
hebben. Een student uit de klankbordgroep geeft aan de dingen te doen 
die je moet doen, anders red je het niet met het tentamen. Ook door de 
(goede) structuur van hetvak zul je anders steeds verder achter 10pen.Een 
docent stelt dat de opdrachten zwaar waren. Het principe met huiswerk
opdrachten is goed, wat beaamd wordt door de klankbordgroepstuden
ten. De studenten zijn positief over een deel van de hoorcolleges. Ze heb
ben veel waardering voor de opbouw van de colleges en het behandelen 
van de staf op boeiende en heldere wijze. Over een ander deel van de 
hoorcolleges zijn de studenten een stuk kritischer. De studenten zijn 
eveneens positief over een deel van de werkcolleges als geheei. Ze zijn 
echter kritisch over de opbouw ervan. In de werkcolleges was er sprake 
van twee groepen waarbij een groep zelfstandig aan hetwerk ging en een 
andere groep klassikaal werkte waarbij studenten voor het bord de opga
ven uitwerkten. Deze mogelijkheid een aanpak te kiezen die bij je past 
wordt door de klankbordgroepleden gewaardeerd. Over een ander deel 
van werkcolleges zijn de studenten kritisch. Een student van de klank
bordgroep geeft aan dat er in het begin te lang werd stilgestaan bij een 
inventarisatie wat de studenten al kenden. Een docent geeft aan dat de 
start van deze colleges ongelukkig was; de planning en onderiinge 
afstemming is vatbaar voor verbetering. Vier uur theorie is bovendien te 
veei. Op het werkcollege in week S waren bijna geen studenten; daarna 
was er te weinig tijd. Tevens wordt de roostering (later in de middag) als 
ongelukkig ervaren. De studenten zijn tevreden over een deel van de 
computerpractica, over een ander deel zijn ze kritisch. Een docent geeft 
aan zelf steeds minder tevreden te zijn over het studieboek. Het boek zou 
meer helder geformuleerd kunnen worden. Een andere docent geeft aan 
dat het (Amerikaanse) boek meer voor economen geschreven is. 
Overwogen wordt zelf een studieboek te schrijven c.q. in eerste instantie 
een eigen dictaat. De studenten geven een ruime voldoende voor het ten
tamen als geheei. Het tentamen voldeed aan de verwachtingen van de 
studenten. De studenten vinden echter dat ze onvoldoende tijd had den 
om her tentamen te maken. De omstandigheden waaronder het tenta
men gemaakt moest worden waren goed. De beoordelingsprocedure 
was de studenten duidelijk. De inzageprocedure was voor de studenten 
onvoldoende duidelijk. 

Tot slot 
In een van de volgende nummers van Rostra Economica zal gerappor
teerd worden over de evaluaties in blok II van het eerste semester van het 
huidige studiejaar. Iedereen die meer wil weten over de vakkenevaluaties 
of over de kwaliteitszorg van het onderwijs bij de FEE in het algemeen, 
kan contact opnemen met de medewerkers .kwaliteitszorg onderwijs 
(S2S 41S6; anc3@)fee.uva.nl , renboske@)fee.uva.nl). 

Anca Nies, Bert ten Boske 
Afdelin,g Kwaliteitszor,g Onderwijs 

Rostra Economica mei 2003 33 



Kwaliteitskantoor zonder poeha 

Hij weet nog precies hoe hij zich voelde, die eerste dag bij 

RSM Niehe Lancee. Enigszins neNeus, maar ook snel 

gerustgesteld, omdat hij zag dat de sfeer gemoedelijk en 

informeel was. Wilfred Castricum, 35 jaar en jongste ven

noot, legt uit waarom RSM Niehe Lancee de perfecte werk

gever is voor jonge academic die wei kwaliteit willen en 

interessante klanten, maar geen zin hebben in poeha. 

"Dat sprak me direct aan bij RSM Niehe Lancee: de informaliteit en de 
kone lijnen", begint Wilfred zijn verhaal. "Alhoewel we qua personeels
omvang inmiddels behoren tot de top tien van Nederland, zijn en blijven 
we een kantoor dat zich richt op het middenbedrijf. Dat brengt een 
bepaalde gemoedelijkheid met zich mee, die mij heel goed bevalt." 

Internationaal netwerk 
Tegelijkertijd timmert RSM Niehe Lancee behoorlijk aan de weg. Het 
kantoor is met zijn huidige 225 medewerkers voorlopig nog niet uitge
groeid en sinds vorig jaar is het bovendien aangesloten bij het interna
tionale RSM-netwerk, 's werelds 6d

, accountancy netwerk. Wilfred 
cobrdineert deze samenwerking. "RSM is een netwerk waar 85 kantoren 
uit 70 landen bij zijn aangesloten . Doordat wij hiervan onderdeel uitma
ken , zijn we nu ook goed in staat Nederlandse klanten in het buitenland 
te bedienen. Daarnaast adviseren wij buitenlandse klanten over hun 
Nederlandse activiteiten", legt Wilfred uit. 

Het mooie van het RSM-netwerk vindt Wilfred de internationale samen
werking en de bijbehorende kwaliteitskenmerken , zander dat de couleur 
locale geweld wordt aangedaan . "Als RSM-kantoor hebben wij ons 
gecommitteerd aan bepaalde kwaliteitseisen, maar we blijven weI een 
onafhankelijke maatschap. Er is dan ook ruimte voor invulling die past 
bij de gebruiken in het land van vestiging. In het buitenland is het bij
voorbeeld normaal dat je als accountant uitstaande bedragen checkt bij 
debiteuren van klanten. Onze klan ten zouden dat als hoogst ongepast en 
nogal klantonvriendelijk opvatten . Dat doen we dan ook niet." 

Couleur locale 
Juist het lokale karakter is iets wat bij RSM Niehe Lancee hoog in het 
vaandel staat. Het kantoor heefi: vestigingen in Alkmaar, Amsterdam en 
Haarlem en is dan ook vooral groot in Nocrd-Holland. Klanten hebben 
steeds te maken met een vaste contactpersoon en de lijnen zijn kort. 
PersoonJijk contact staat altijd voorop. "Juist omdat we met name klan
ten bedienen in het middenbedrijf, kun je als accountant veel toegevoeg
de waarde leveren. Alhoewel we geen bedrijven hebben met, oneerbiedig 
gezegd, 'schoenendozenadministraties', is het ook niet zo dat onze klan
ten zelf heel veel financiele expertise in huis hebben . We kunnen 
daardoor extra veel voor onze klanten betekenen en handelen daarom 
ook vaak als adviseur en klankbord. Dat maakt het werken voor een kan
toar van deze omvang voor mij in ieder geval extra leuk." 
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Hoe het met de doorgroeimogelijkheden zit? Wilfred kan als illustratie 
maar het best zijn eigen verhaal vertellen. AI in het derde jaar van zijn stu
die Bedrijfseconomie begon hij parttime te werken voor de voorloper van 
RSM Niehe Lancee. Nadat hij zijn studie aan de universiteit had afge
rond, trad hij er fulltim e in dienst. "Ik begon direct aan de postdoctora
Ie RA-opleiding en was daar na twee jaar mee klaar. Uiteraard betaalde 
RSM Niehe Lancee de opleidingskosten en kreeg ik de helfi: van mijn col
lege-uren doorbetaald. Omdat het kantoor in 1992 snel begon te groei
en , waren er veel mogelijkheden die ik graag benutte. Ik wilde natuurlijk 
kijken hoe ver ik kon komen. Op m'n 24' werd ik in het accountantsre
gister ingeschreven en twee jaar later was ik accountantmedewerker met 
aIleen nog een vennoot boven me. Op m'n 30' was ik zelfstandig teke
ningsbevoegd accountant en anderhalf jaar later werd ik vennoot. Een 
van de oudere vennoten ging met pensioen en ik kon zijn praktijk over
nemen. Dus ja, doorgroeimogelijkheden zijn er zeker, maar je moet weI 
zelf de kansen grijpen die je geboden worden. Het komt niet zomaar op 
je af. " 

Eigen initiatief 
Juist die instelling is iets waar RSM Niehe Lancee bij nieuwe medewer
kers naar op zaek is . Eigen initiatief en doorzettingsvermogen. Dat is 
dan ook een van de redenen waarom RSM Niehe Lancee heel bewust 
geen voorgekauwd management developmentpro gramma heeft. 
Wilfred: "Natuurlijk houden we nieuwe medewerkers die net uit de col
legebanken komen , goed in de gaten. Vooral het eerste jaar, als er iedere 
drie maanden voortgangsgesprekken zijn. Maar daarbinnen verwachten 
we toch ook een zekere eigen verantwoordelijkheid. De organisatie is 
niet za groot dat je erin verzuipt en bij problem en is er altijd iemand die 
je wilt helpen . Maar je wordt nou eenmaal wei opgeleid voor een yak 
waarin zelfstandig functioneren van uitermate groot belang is. Als je 
straks bij een klant zit, moet je de situatie snel doorzien en zelfStandig 
belangrijke beslissingen nemen." 

Wanneer ben je nou echt iemand voor RSM Niehe Lancee? "Niet als je 
snel wilt scaren, snel rijk wilt worden en vooral geInteresseerd bent in 
buitenlandse uitwisselingen", lacht Wilfred . "Wei als je een teamspeler 
bent die de voordelen van een kantoor als het onze weet te waarderen: 
korte iijnen , informaliteit, brede inzetbaarheid en veei eigen 
verantwoordelijkheden. En waar we ook heel goed weten dat de wereld 
niet ophoudt bij accountancy. We werken dan ook niet massaal over en 
gaan lekker op tijd naar huis. Als je voor ons kantoor kies t, kom je terecht 
in een hechte groep mensen met een groot saamhorigheidsgevoel. 
Samen klaren we de klus. Als je je daarin thuis voelt, blijfje zomaar jaren 
hangen. Er werken hier dan ook veel mensen die uit de eigen kweekvijver 
komen." 
Hoe Wilfred zijn eigen toekomst ziet? "Voorlopig zit ik hier nog prima. 
Ik ben nog lang niet uitgekeken bij RSM Niehe Lancee." 

Ook ge"interesseerd in werken voor RSM Niehe Lancee? 
Bel met personeelsmanager Ellen Hoogendijk, 023 - 5300 425 of mail 
naar ehoogendijk@niehelancee.nl. 

www.niehelancee.nI 



Crossing Bridges? 

Niehe Lancee is een accountants- en belas

tingadviesorganisatie met een sterke regio

nale verbondenheid. Wij rich ten ons op mid

delgrote en grote ondernemingen die hier te 

Lande zijn gevestigd. Ontwikkelingen als 

internationalisering en glo balisering waar 

onze clienten en wij dus ook mee te maken 

krijgen, zijn door ons tijdig onderkend. 

Internationale samenwerking is noodzaak; 

meer kansen voor buitenlandse bedrijven in 

Nederland en voor Nederlandse bedrijven "aU 

over the globe". Internationaal werken wij 

samen met RSM International, een wereldwijd 

netwerk van zelfstandige accountants- en 

belastingadvieskantoren. Binnen RSM Niehe 

Lancee werken wij met dit netwerk samen om 

onze klanten steeds beter te kunnen bedie

nen. Maar ook voor onze medewerkers vinden 

wij deze samenwerking van groot belang. 

Wij zijn voortdurend op zoek naar jonge men

sen, die passen binnen de informele Niehe 

Lancee cultuur waar vakbekwaamheid en 

collegialiteit hoog in het vaandel staan 

geschreven, maar die ook verder kijken dan 

de grenzen van hun vak en van Nederland. 

Natuurlijk hoort hierbij het onderhouden van 

internationale contacten en uitwisseling en 

plaatsing bij internationale coUega-kanto

reno Dus: de voordelen van een grote interna

tionale organisatie en professionaliteit en 

collegialiteit van gedreven en gemotiveerde 

collega's. Zo zijn wij, in een wereld waarin 

steeds meer eisen aan snelheid en kwaliteit 

worden gesteld, meer dan de optelsom van 

poppetjes en getallen . 

Spreekt onze organisatie je aan, neem dan 

contact op met Ellen Hoogendijk, personeels

manager, telefoon 023-5300425 of mail naar 

ehoogendijk@niehelancee.nl. 

We praten graag verder over jouw carriere

mogelijkheden bij ons kantoor. 

Niehe Lancee 

RSM Niehe Lancee B.V. 

Postbus 5037 

2000 CA Haarlem 

www.niehelancee.nl 



Kempen & Co is een gespecialiseerde Nederlandse 

merchant bank. Onze dienstverlening op het gebied van 

Asset Management, Corporate Finance en Securities is 

toonaangevend. 

Wij werken voor grotere ondememingen, institutionele 

beleggers en vermogende particulieren in binnen- en bui

tenland. Onze clienten verwachten van ons maatwerk, uit

muntende service en de creativiteit om op het juiste 

moment de beste oplossing aan te dragen. Daarom werken 

we met mensen die uitblinken in hun yak. Professionals met 

daadkracht en een uitgesproken mening. 

Wij bieden een unieke werkomgeving waarin je veel 

kunt leren. In onze teams krijg je de ruimte om te doen 

waar je goed in bent en helpen we je om te groeien op 

profession eel en persoonlijk vlak. We geven je vrijheid en 

verantwoordelijkheid en je komt snel in contact met 

onze clienten. 

Wil jij uitblinken in je yak? En spreekt een baan of stage

plaats bij Kempen & Co je aan? Stuur dan een brief met 

je motivatie, CV en cijferlijsten van universiteit en middel

bare school (en onderzoeksvoorstel in geval van stage) 

naar pZ@kempen.nl 

Asset Management Corporate Finance Sec ur ities 

www.kempen.nl 


